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EXPOSICIÓ
Fins al 13 de juny. 
Kursaal Fleta
Fins al 13 de juny podrà visitar-se a les 
instal·lacions del Kursaal Fleta la mostra 
d'escultures de la jove monovera 
Maitane Pastor Garbi, la qual va ser 
inaugurada el passat 30 de maig.0

MUSICAL
Dissabte, 14 de juny. 18 i 20:30h.
Teatre Principal
L'escola de música de "La 
Artística" sota la direcció 
d'Àlvaro Martínez presenta 
el musical Bella y Bestia en 
dues sessions, una primera 
infantil i altra per a tots els públics.

EXPOSICIÓ
Divendres, 20 de juny. 20h.
Kursaal Fleta
A partir del 20 de 
juny i fins al 4 de juliol 
podrà visitar-se a la sala 
d'exposicions del Kursaal 
Fleta la mostra d'escultures 
de Ginés Esteve Alcaraz titulada Art 
Post-Mortem.

CONCERT
Divendres, 27 de juny. 20:30h. 
Casa de Cultura
Concert de Saxo i Piano a càrrec 
d'Héctor i Carlos Sellés.

BALLET
Dissabte, 28 de juny. 20h. 
Teatre Principal
XVI Festival de ballet Clàsic i Danda 
espanyola de l'acadèmia de Miriam 
Carrión a benefici de l'assemblea local 
de Creu Roja.

NANOS
Dissabte, 5 de juliol. 19:30h.
Parc de l'albereda
X Gran Festa dels Nanos i Gegants de 
Monòver amb festa de 
l'escuma i ball. L'eixida 
serà des de la Plaça de la 
Sala.

EXALTACIÓ
Dissabte, 5 de juliol. 
20:30h.
Teatre Principal
Juliol s'estrenarà amb l'Exaltació de la 
Reina i Cort d'Honor 
de la Tercera Edat.

AGENDA TELÈFONS D’URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil
96 547 01 03
Creu Roja
96 547 05 27

Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
96 547 28 89
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
67 869 89 24
Aguas Monóvar 
96 386 06 00
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
CFPA Freire
96 695 72 90
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
966960030 

Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
678 685 138 / 687 40 27 18
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
Punt Jove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF. 
Maria Guerrero, 30. Elda
96 539 33 01
Sociedad Cultural 
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Gómez Maestre· Carlos Tortosa, 4
Dies 6, 10, 14, 18,  22,  26, 30
Rafael Peris · Major, 166 
Dies  7, 11,15, 19,  23, 27 

JUNY
Rosario Badenes · Luis Vidal,12
Dies  8, 12, 16, 20, 24, 28
Nuria Canales · Luis Martí, 7 
Dies  9,13, 17, 21, 25, 29

La Conselleria de Gobernación y Justicia ha comunicado el inicio de la Campaña 
de Prevención y Extinción de Incendios Forestales 2014 desde el 15 de mayo, 
sobre todo en materia de prohibición de quemas, debido a las condiciones de 
riesgo extremo derivadas de la situación meteorológica y la sequía. Por lo que 
quedan prohibidas las quemas en todo el término municipal hasta nuevo aviso.

AVISO QUEMAS

HORARI D’AUTOBUSOS
Monòver - Elda
Laborables: de 7:30 a 20:30 h.
Festius: de 11:30 a 13:30 h. i de 
16:30 a 20:30 h.
Monòver - Alacant
Laborables: 7:50, 9:00, 13:05 
i 15:30 h.
Dissabtes: 9:15, 11:15, 15:15, 
i 19:15 h.

Elda - Monòver
Laborables: de 7:00 a 20:00 h.
Festius: de 11:00 a 13:00 h. i de 
16:00 a 20:00 h.
Alacant - Monòver
Laborables: 8:00, 10:15, 
14:15, 17:15, i 21:00 h.
Dissabtes: 10:15,13:15, 15:15, 
18:15, i 20:15 h.
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Es recorda que les persones que conduïsquen animals per la via pública tenen 
l'obligació de recollir els excrements i depositar-los en papereres o contenidors 
ja que, en cas contrari, podran ser sancionats amb una multa de fins a 600 euros. 
A més, tampoc han d'oblidar l'obligatorietat de portar els animals mitjançant 
corretja i boç en cas de gossos inclosos dins de les races catalogades com a peri-
lloses. Igualment, es comunica que han de donar d'alta els gossos i gats de la seua 
propietat al cens de l'ajuntament, sol·licitant llicència en les races perilloses.

AVÍS REGIDORIA DE SANITAT
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Editorial
Maig ha estat temps d'eleccions, però no sols de les representants en les festes sinó també 

d'eleccions de les de papereta, urna i mítings per convèncer l'electorat encara que si la 
comparem amb les eleccions municipals aquesta ha estat una campanya electoral prou des-
cafeïnada. En base a la participació, sembla que Europa segeueix quedant-nos una mica lluny 
a l'hora d'elegir els nostres representants però, no obstant això, els resultats han deixat molts 
factors a analitzar detingudament pels dirigents polítics.

Per a analitzar també és el que passa amb el temps, ja que portem una llarga temporada 
amb unes agradables temperatures de terrassa i tapeta però que té unes conseqüències no tan 
bones per als camps i les reserves d'aigua que es troben sota mínims en tant que ja ni recordem 
l'última volta que vam veure la pluja a Monòver més de dos dies seguits. Tot al contrari, el 
que sí que recordem és l'última ruta de tapes i, com que ens va deixar tan bon sabor de boca 
ja estem preparant-nos per a repetir experiència a finals de juny, aquesta volta amb l'afegit de 
les copetes que també volen tenir el seu protagonisme dins d'aquesta activitat. Agafant-nos a 
això de beure per oblidar, de segur que molts pares i mares ens apuntarem a aquesta proposta 
amb l'esperança d'oblidar, almenys per unes hores, que l'escola s'acaba i que compaginar feina i 
xiquets no és gens fàcil. Però, per mitigar això estarà com sempre l'escola d'estiu amb propostes 
d'allò més divertides per als més menuts.

On la diversió ha passat de lluny últimament ha estat en la Regidoria d'Hisenda, on han 
quedat soterrats sota xifres i més xifres per tractar d'aclarir a la ciutadania on se situa el deute 
municipal en global. Quasi 19 milions d'euros que deixen a l'Ajuntament entre els més en-
deutats d'Espanya i que dificulten greument el seu funcionament diari. Però com cal seguir 
funcionant, després de sumar el deute, ha tocat també elaborar uns pressupostos municipals 
que podreu consultar a les pàgines interiors d'aquest butlletí, marejat també aquest mes una 
mica per tanta xifra i tant de número. Ja teniu entreteniment!

Amb aquest decorat de fons i seguint amb la premissa aquella de que al mal temps, bona cara, 
una bona alternativa és no perdre's el musical de Bella y Bestia que ens han preparat per a juny 
des de l'escola de música La Artística. Els pares dels artistes ja poden preparar les càmeres per a 
immortalitzar el moment i el públic en general ja pot preparar-se per a gaudir d'un espectacle 
que promet no defraudar. 

Així les coses, i deixant aparcats els números, juny arriba d'allò més festiu amb les activitats 
de fi de curs dels centres escolars que ens recorden de nou com de ràpid passa el temps. 

Per la participació del mes passat 
queda clar que la fotografia 
seleccionada no us va resultar 
gens fàcil d'endevinar. Monòver 
no acaba a la Venda de Blai  i, per 
tant, també les pedanies tenen 
dret a ser protagonistes d'aquesta 
secció com ocorria en el mes de 
maig. En concret, la fotografia 
corresponia a la rambla de les 
Cases del Senyor com bé ens va dir 
la guanyadora del nostre concurs: 
Mª Dolores Tendero Rico. A veure 
si aquest mes teniu més sort. Po-
deu enviar les vostres respostes a 
la nostra adreça veinat@monovar.
es o directament a la nostra re-
dacció situada en la planta baixa 
de l'ajuntament, per on haurà 
de passar també la guanyadora a 
recollir el seu premi.
Foto: Arxiu Margarita Peñataro.

Endevina el racó

Entre altres coses, maig ha estat el mes dels 
pressupostos municipals els quals van ser 
aprovats pel Ple amb els vots favorables de 
PSOE, GIMV i Bloc Progressista.

La foto de 
la portada

El pròxim número d’El Veïnat estarà al carrer 
el divendres 4 de juliol. Si voleu col·laborar 
recordeu que haureu d’entregar els vostres 
escrits fins el 20 de juny. Per a qualsevol consulta 
podeu telefonar al 96 696 03 11 o contactar 
amb nosaltres en la nostra adreça electrònica 
veinat@monovar.es. Gràcies.

Pròxim número
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Caridad García, regidora res-
ponsable de l'àrea de Mercat,  

mantenia setmanes enrere una 
reunió amb els comerciants amb 
l'objectiu d'escoltar les seues 
inquietuds i estudiar de forma 
conjunta la possible ubicació 
del que seria el nou Mercat de 
Monòver. La construcció d'unes 
noves dependències és una antiga 
reivindicació que s'ha plantejat 
als diferents regidors que han es-
tat al front d'aquest departament, 
sense que pel moment haja estat 
factible fer realitat aquest pro-
jecte. Per a García és fonamental 
escoltar els comerciants en tant 
que "és una decisió tan important 
que no l'han de prendre unilate-
ralment els polítics. Les parts més 
directament implicades són les 
que més tenen a dir. Les solucions 
i les propostes han de nàixer dels 
comerciants que, en aquest cas,  
són els que més de prop coneixen 
els problemes que afecten al 
nostre mercat".

Ambdues parts coincideixen 
en la necessitat de construir un 
nou mercat en base a les carèn-
cies que presenta l'actual edifici,  

però també des d'ambdues parts 
són conscients de la delicada 
situació econòmica que passa 
el consistori, d'ahí que s'haja de 
buscar l'opció que menys inversió 
supose per a l'ajuntament.

A banda de la fórmula a uti-
litzar per a la seua construcció, 
la nova ubicació també és un 
factor a tenir en compte, qüestió 
al voltant de la qual també es va 
aconseguir un ampli consens i en 
relació a la qual es va plantejar 
com a possible opció el camp 
de futbol de les Moreres, un 
emplaçament que ja havia plan-
tejat el PSOE des de l'oposició en 
contra de la construcció al camp 
de Marín proposada per l'anterior    
govern popular.

S'aposta així per una ubicació 
allunyada de l'actual que consi-
deren pot afavorir la creació d'un  
nou nucli de clientela que ajude a 
reactivar el Mercat Central. 

Ara, segons la regidora, una 
vegada portada a terme aquesta 
reunió i escoltada la veu dels 
comerciants, cal estudiar les 
propostes plantejades  i també  
les possibilitats.

La regidora responsable de l'àrea i els comerciants estudien 
conjuntament l'ubicació futura del nou Mercat.

Altres possibilitats 
per al Mercat Central

MERCATHISENDA

Un deute de més de 
18 milions d'euros

L'alcalde i el regidor d'Hisenda durant la roda de premsa.

L'alcalde, Natxo Vidal, i el 
regidor d'Hisenda, Alejandro 

García, van comparèixer davant 
els mitjans de comunicació 
per a  exposar quina és l'actual 
situació de l'economia muni-
cipal. L'alcalde va assenyalar la 
importància d'exposar davant els 
ciutadans aquesta qüestió en tant 
que "són afectats directes de la 
situació econòmica i tenen dret a 
conèixer la realitat". 

Segons va exposar el respon-
sable de la hisenda municipal, 
el deute total a 12 d'abril, data 
en què arribaven al govern PSOE 
i GIMV, superava els 18 milions 
d'euros, situant-se concretament 
en 18.782. 826 euros.

García va desglossar aquest deu-
te en 14.800.000 euros en deute a 
entitats financeres, quantitat a la 
qual se sumarien 3.400.000 euros   
en deute a proveidors, dels quals 
quedarien 2.600.000 sense pagar 
encara i 800.000 ja cobrats pels 
proveidors però sense abonar pel 
consistori al Pla de Proveïdors. 
A això s'afegeix, un deute que 
"desconeixíem, de 573.000 euros  
a l'Estat perquè de les quantitats 
que ingressa anualment, en 2008 
i 2009, es va produir un ingrés de 
més, que ha anat tornant-se però 
que encara no ha sigut cobert en 

la seua totalitat i que no estava 
inclòs en la liquidació anual 
que fa l'Ajuntament". Una dada 
aquesta que assegurava "segui-
ríem sense conèixer de no haver 
accedit al govern".

L'única xifra favorable a 
l'ajuntament són els 486.000 
euros que deu al consistori la 
Generalitat Valenciana per 
projectes diversos, un deute que 
s'intenta es faça efectiu el més 
aviat possible però que s'arrastra 
des de 2011.

García va fer al·lusió també al 
treball realitzat en les últimes 
setmanes per a elaborar el pres-
supost municipal, així com al pla 
del govern amb mires als pròxims 
quatre o cinc anys dins del qual 
es contempla donar prioritat al 
pagament a proveïdors i reduir 
sensiblement aquest deute, tot 
donant prioritat a qüestions de 
la cultura, educació, esports i 
ajuda social, partides que com va 
indicar "es veuen incrementades 
en el pressupost respecte al que 
havia proposat l'anterior govern" 
al qual acusava d'haver "gastat 
alegrement en anys anteriors". 
Així doncs, segons García, "mol-
tes partides van a veure's reduïdes 
però sense que afecte en demesia 
al funcionament de cada sector". 
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PLENO MUNICIPAL

El edil de Hacienda calificó los presupuestos de más sociales que los aprobados por el PP

Los campos de fútbol y los presupuestos  
centraron la última sesión plenaria

Sesión plenaria en la que se aprobaron los presupuestos.

CORPORACIÓN

Incorporación 
al Pleno

José Vicente Guill en su primer pleno.

Los miembros de la corpora-
ción dieron la bienvenida al 

nuevo edil popular, José Vicente 
Guill, al inicio de la sesión 
plenaria en que se debatieron 
los presupuestos. Guill viene a 
sustituir así a Salvador Poveda 
después que éste renunciara a su 
acta de concejal. Asegura que,  
evidentemente, le hubiera gus-
tado más llegar al gobierno que 
a la oposición pero se muestra 
ilusionado con esta nueva etapa.

Reconoce que en su primer 
día como concejal se sintió algo 
extraño pero está dispuesto a 
aprovechar esta oportunidad  
junto a sus compañeros con los 
que dice realizará "una oposición 
con propuestas, ya que lo que es 
interesante para el bien de los 
ciudadanos lo vemos correcta-
mente". 

Aunque los populares llevan 
poco tiempo en la oposición 
considera que ya han demostrado 
que "existe una diferencia clara 
con la oposición realizada por los 
socialistas". Señala que "nosotros 
estamos fiscalizando, que es 
nuestra misión, pero no con el 
No por el No que se aplicaba an-
tes", y que llevó a "votar en contra 
cuestiones que no se entienden 
como votar no a los caminos ve-
cinales o a una resolución judicial 
con responsabilidad". 

Aunque no fueron los únicos 
temas que se sometieron a 

votación en el último pleno ex-
traordinario, la moción referente 
a la resolución del recurso de re-
posición sobre la reparación de 
los campos de fútbol Santa Bárba-
ra y los presupuestos municipales 
para 2014 fueron los puntos más 
destacados en el turno de inter-
venciones. Tampoco quedó de 
lado la solicitud a la Confede-
ración Hidrográfica del Júcar de 
caudales provenientes del tras-
vase Júcar-Vinalopó, dada la 
delicada situación que atraviesan 
los agricultores de la zona y que 
demandan 300.000 m3 de agua 
para asegurar la viabilidad de sus 
cultivos. La moción fue aprobada 
por unanimidad aunque no 
estuvo exenta de referencias a 
las políticas hídricas llevadas a 
cabo por los diferentes gobiernos 
autonómicos y nacionales, lo 
que llevó a la portavoz socialista, 
Lourdes Pastor, a lamentar que 
el PP "se remontara tan atrás 
por un tema tan sangrante para 
Monóvar".

Pero, sin duda, uno de los pun-
tos que más se dilató en el turno 
de intervenciones fue el referente 
al arreglo de los campos de fútbol 
Santa Bárbara. El edil popular 
Carlos Maluenda fue muy crítico 
con la moción presentada a 
pleno, la cual llegó a calificar 
de "ilegal por fondo y forma", 
al tiempo que acusaba al actual 
gobierno de "buscar un rédito po-
lítico de forma rápida", y de "dar 
la espalda a los intereses de los 
monoveros" con esta actuación.

El concejal de deportes, Emilio 
Orgilés, recriminó a Maluenda 
no haber dado ya una solución 
a este problema y rebatió los 
argumentos planteados por éste 
durante su primer turno de pala-
bra, destacando además que "la 
solución es que la empresa haga 

los arreglos con la condición de 
que se cumpla la relación de arre-
glos expuestos por los técnicos".

Por su parte, el portavoz del 
Bloc, José Ginés, que emitió su 
voto favorable, manifestó no 
entender la postura contraria de 
los populares en esta cuestión, al 
considerar que "el procedimiento 
planteado va en la misma direc-
ción que el del anterior gobierno 
aunque sin tantas curvas".

No obstante, los diferentes 
argumentos expuestos no con-
siguieron modificar la postura 
de los populares que siguieron 
acusando al actual gobierno 
de defender "los intereses de la 
empresa Elecnor y no los de los 
monoveros".

Tras un extenso debate se 
aprobaba el punto séptimo de la 
sesión, la resolución del recurso 
de reposición de Elecnor S.A. 
sobre la reparación de los campos 
de fútbol, con el voto favorable de 
PSOE, GIMV y Bloc, y el voto en 
contra del PP, idéntico resultado 
al registrado en el último punto 
del orden del día: los presupues-
tos municipales para 2014. Estos 
se convirtieron en los segundos 

presupuestos aprobados este 
año, los anteriores aprobados en 
Junta de Gobierno por el PP, pero 
derogados por PSOE y GIMV tras 
el cambio de gobierno.

El edil de hacienda, Alejandro 
García, definió los presupuestos  
como "más sociales que los 
presentados por los populares" 
e incidió en resaltar que los 
mismos prestan más atención 
al deporte, educación y cultura. 
Asimismo, García señaló que "los 
de 2015 no se presentarán a estas 
alturas y serán participativos y sin 
condicionantes". También ade-
lantó su publicación en El Veïnat 
para que los ciudadanos tuvieran 
toda la información al respecto, 
y los mismos pueden consultarse 
en las páginas siguientes de esta 
publicación.

La presentación de los presu-
puestos vino acompañada de 
recriminaciones por parte del PP 
por "las formas utilizadas para la 
convocatoria", criticando además 
"falta de diálogo"  al respecto. 

La cifra final a la que asciende 
el  presupuesto es de 8.897.529,28 
euros, 187.231 euros más que el 
aprobado por el PP.
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Gastos e ingresos para 2014
PRESUPUESTOS 2014
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En primer lugar, hay que señalar que este presupuesto está incremen-
tado en 187.231 euros respecto al que se aprobó anteriormente. Las 

razones son las siguientes:
- Sentencia en contra del ayuntamiento: 102.868 euros, equipa-
miento piscina.
- Pago al estado por la devolución de cobros indebidos: 74.809 euros.
- Productividad, gastada por el gobierno anterior: 61.783 euros.
- En trabajos externos incremento de 38.874 euros sobre lo previsto.

Sólo las diferencias de estas cinco partidas suman 278.334 euros.
Como prometimos, hemos rebajado la partida en sueldos de con-

cejales de gobierno en 47.075 euros (incluida seg.soc.) más 11.000 de 
asistencia a plenos.

Hemos incrementado respecto al presupuesto del PP las partidas de 
deportes (15.000), cultura (8.500), educación (5.000), ayudas indivi-
duales (20.000), intervención comunitaria (2.000), becas de estudios 
(25.000 ), como las más significativas. 

Estando en la oposición desconocíamos el por qué algunas partidas 
tenían ciertas cantidades, que ahora hemos podido averiguar.

En algunas partidas de ingresos, como vehículos, plusvalía, IAE y 
sanciones urbanísticas aplicamos las cantidades mínimas en nuestros 
presupuestos de febrero, siguiendo la máxima de prudencia presu-
puestaria. Ahora hemos incrementado esas partidas en las cantidades 
previsibles de ingresar, alguna de ellas (plusvalía) por el aumento de 
la recaudación superior al previsto. De igual manera, se ha incremen-
tado la partida de ingresos de participación en tributos del estado en 
112.109 euros, según estimación de intervención por la previsión de 
mayores ingresos por aumento del IVA.

En conclusión, al habernos encontrado esta herencia indeseada, 
nos hemos visto obligados a aumentar el presupuesto de gastos por las 
razones arriba esgrimidas y consecuentemente la de ingresos. Es, por 
tanto, un presupuesto que nos ha condicionado en parte el gobierno 
anterior. El próximo, el del 2015, en el cual empezaremos a trabajar 
después del verano, será nuestro al 100% y será aprobado, como debe 
ser, antes de que termine el año en curso. Periódicamente la Concejalía 
de Hacienda seguirá informando de los datos más relevantes.

INFORME CONCEJALÍA DE HACIENDA



8 | El Veïnat JUNY 2014

ELECCIONS

Sols un 46,10% dels electors van passar per les urnes a Monòver en els comicis europeus del passat 25 de maig.  
PODEMOS es va convertir en la tercera força més votada darrere de PP i PSOE que perdien vots respecte a 2009.

En comparació amb el comicis  
europeus del 2009, la partici-

pació a Monòver en les eleccions 
del passat 25 de març es va veure  
lleugerament reduïda passant del 
51,98% a un percentatge en 2014 
de sols 46,10%. En total, dels 
9.724 electors que estaven cridats 
a les urnes, sols 4.483 van exercir 
el seu dret a vot i es van deixar 
veure pels col·legis electorals dis-
tribuïts per Monòver i pedanies. 
A la resta d'Espanya la partici-
pació tampoc va ser destacada i 
també es veia reduida respecte al 
2009. Però, malgrat tot, la Comu-
nitat Valenciana va enregistrar 
una bon resultat en aquest sentit, 
convertint-se juntament amb La 
Rioja en les autonomies amb més 
afluència a les urnes. 

A Monòver, a les dos de la 
vesprada la participació era del 
26,95%, situant-se a les sis en 
el 35,09% i ja a les huit en el 
46,10% comptabilitzat finalment 
en una jornada que va coincidir 
amb la celebració de comunions.

A banda de les dades de par-
ticipació que ja s'anunciaven 
en aquesta línia, la gran 
sorpresa d'aquests comicis ha 
estat l'entrada amb força de la 
formació PODEMOS i la increïble 
recuperació d'Esquerra Unida, 
uns resultats que també s'han 
reproduït a Monòver. En concret, 
al nostre municipi, PODEMOS 
aconseguia 318 vots i se situava 
així en tercera posició darrere 
de PP i PSOE, i EU s'emportava 
també un important número de 
vots en aconseguir la confiança 
de 274 electors davant els 137 de 
les eleccions de 2009.

Encara que continuen ocupant 
els primers llocs de la classifica-
ció, PP i PSOE han rebut un castic 

Baixa participació i majoria per a les 
forces d'esquerra a Monòver

notable per part dels ciutadans 
a nivell general però també a 
nivell local, on el PP ha passat 
dels 2.645 vots en les europees 
de 2009 als 1.381 de 2014, 1.264 
vots de diferència. Així mateix, 
el PSOE que en 2009 aconseguia 
1.950 vots, ara s'ha quedat en 
1.286, una diferència de 664  
vots. Aquestes dades acurten 
notablement la distància entre 
les dues formacions majoritàries  
que s'emporten el 30,81% i el 
28,69%  dels vots però, les forma-
cions minoritàries com a la resta 
d'Espanya han aconseguit uns 
resultats excel·lents.  

D'aquesta manera, guanyar 
unes eleccions no sempre es 
tradueix en obtenir uns bons 
resultats però, malgrat tot, als 
polítics, d'una banda i altra, 
generalment els costa assumir 
eixa realitat i fer una anàlisi real 
del que ens alguns casos es pot 
qualificar com d'una autèntica 
catàstrofe.

En aquest ordre, PP, PSOE, 
PODEMOS i EU, van ocupar les 
primeres posicions en número 
de vots al nostre municipi, on 
també altres formacions van 
aconseguir uns bons resultats 
com és el cas d'UPyD que passava 
dels 97 vots enregistrats en 2009 
als 262 d'aquesta ocasió. Prima-
vera Europea (Compromís-Equo)
va comptabilitzar 180 vots,  i 
altres com Ciudadanos i Vox 70 
i 22 respectivament. A la llista se 
sumarien ja el percentatge restant 
que es distribuïa entre grups en 
ocasió d'allò més desconeguts per 
a la majoria d'electorat.

La pròxima cita amb les urnes 
serà ja en 2015 per a elegir als re-
presentants locals, una cita on la 
participació segur s'incrementarà.
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Maria Martínez Trenchs té 
26 anys, és diplomada en 

Fisioteràpia i exerceix com a tal 
a París, la que defineix com la 
"ciutat perfecta per als curiosos" 
en tant que li brinda l'oportunitat 
d'apropar-se a moltes coses dife-
rents en la vessant cultural. Des 
de fa quatre anys viu a França 
on no tot és treball, també hi ha 
temps per a l'oci  i per a descobrir 
noves aficions com el busseig, 
pràctica a la qual assegura haver-
se enganxat des de la seua 
arribada a terres franceses. 

Pregunta: Maria, quant de temps 
portes a França i per què aquest país 
en concret per a desenvolupar la teua 
feina?
Resposta: Vaig arribar a França fa 
quasi 4 anys. Sempre havia sentit his-
tòries de fisioterapeutes espanyols que 
venien a França a treballar i aprofitaven 
per a estalviar… I jo no vaig demanar 
cap beca Erasmus perquè volia venir a 
comprovar-ho!! Ademés es veritat que 
quan estudiàvem, el nom de moltes 
tècniques sonaven a francés, i ja em 
van explicar que la fisioteràpia a França 
està molt més desenvolupada que a 
la resta de països, i que la majoria de 
tècniques les han desenvolupades ací. 
P: Eixir a l’estranger a treballar va ser 
una necessitat o una elecció personal? 
Vas tenir altres treballs anteriorment a 
Espanya?
R: Vaig tindre alguns treballs abans de 
vindre, però no vaig arribar a signar un 
contracte fix, i les condicions tampoc 
eren ideals així que no tenia cap esta-
bilitat i això em va animar encara més 
a donar el pas. Encara que jo tenia la 
idea rondant-me pel cap, però sempre 
fa un poc de por, crec que el fet de no 
tenir bones condicions de treball a Es-
panya em va empènyer a donar el pas.
P: Com va ser la teua primera 
experiència com a professional a 
l’estranger?
R: El meu primer treball va ser a 
un hospital, en un poblet prop 

"Sempre he volgut provar viure a l'estranger, aprendre altre idioma. El que no esperava era quedar-me ".

Maria, una fisioterapeuta a París                                                                                                                          
JÓVENS MONOVERS A L’ESTRANGER

dels Alps, treballava amb persones 
majors que acabaven d’operar-se 
del genoll o del maluc (ací després 
d'una operació es queden a l’hospital 
o a un centre de readaptació uns 
mesos per a fer fisioteràpia intensiva 
i recuperar més ràpid). L’any d’abans 
hi havia un fisioterapeuta espanyol i 
per al personal tot va ser normal però 
jo estava molt perduda. El primer dia 
volien presentar-me al director per a 
una xiqueta entrevista, i després de fer-
me 3 preguntes i vore que no entenia 
res ja vam passar a parlar de futbol i 
el mundial (aquell d’Àfrica que vam 
guanyar en 2010). Els pacients  no es 
fiaven de mi perquè no entenia el que 
em deien, i no volien fer-me cas, en les 
reunions de transmissió (canvi del matí 
a la vesprada), jo havia d'explicar com 
havia anat la sessió de fisio i com estava 
físicament el pacient, sempre acabaven 
per parlar amb les infermeres. Parlava 
molt poc francés quan vaig arribar, 
al meu primer treball els companys 
escrivien en una pissarra el que volien 
dir-me, a l’escrit la comprensió es molt 
més fàcil. Els 6 primers mesos van 
ser durs, però molt graciosos perquè 
és quan comences a parlar “fragnol” 

(francés i espanyol) i amb un poc 
d’humor acabes entenent-te.  Avui, ja 
parle francés però encara se m’escapen 
faltes greus, sobretot de pronunciació i 
amb les expressions.  Resulta que 'cua' 
(d'esperar) s’escriu casi igual que 'cul', 
i als francesos els fa molta gràcia quan 
dius “portem una hora en el cul”.
P: En què consisteix el teu treball diari?
R: Ara mateix treballe com a autònoma 
en una clínica. Si algú necessita fisio-
teràpia el metge li fa una prescripció 
i el pacient elegeix una clínica; quan 
el pacient arriba a la clínica jo faig un 
dossier, amb la seua targeta de la se-
guretat social i després li done cita per 
a continuar el tractament. Cada sessió 
dura mitja hora de treball individual 
amb el pacient, en una sala on podem 
fer des d'exercicis o manipulacions 
en una llitera. Després, he de facturar 
tot el que faig. El tema administratiu 
al principi ha sigut molt confús, hi ha 
diverses formes de dossier  i porta-ho  
tot al dia em porta molt de temps; 
però marque jo el ritme, els horaris i la 
forma de treballar. M’agrada molt això 
de ser la meua cap.
P: Quan estaves estudiant, pensaves 
que acabaries treballant lluny de casa?

Maria als jardins de Luxembourg a París.

R: Sí, sempre he volgut provar viure 
a l’estranger, aprendre altre idioma. 
A més, jo crec que eixir i viatjar és 
important; aprens moltes coses. El que 
no m’esperava era quedar-me.
P: A què t’ha costat més adaptar-te?
R: Als horaris… Al primer lloc on vaig 
treballar va ser curiós, em van explicar 
amablement que la pausa de 2 hores 
a les 11 era per a dinar, no per al cafè. 
I quedar després a sopar a les 19h30 
en casa dels veïns. Al principi sempre 
pensava “a estes hores en Espanya 
encara no han eixit de treballar i jo 
vaig a sopar”. Però la veritat és que tot, 
els  horaris,  l’idioma, les costums… 
Ha sigut una aventura més que una 
complicació i la veritat és que ara ja, 
a les 12h30 podria menjar-me un 
“magret du canard” (magra de pato) 
sense problemes, però això sí, el cap 
de setmana torne sempre a l’horari 
peninsular.
P: Hui en dia veus possibilitats d’exercir 
a Espanya a curt termini o és una cosa 
que no entra dins dels teus plans?
R: Per una part m’encantaria tornar 
un temps a casa, però per altra he 
de reconèixer que viure a l'estranger 
m’enganxa. Crec que em queden 
encara alguns anyets pel món. 
P: De treballar a Espanya, les teues 
condicions laborals creus que serien 
semblants a les actuals?
R: Tinc moltes amigues que s’han que-
dat a treballar en Espanya i la veritat és 
que les condicions de treball són molt 
millors ací. Ja siga en un hospital o com 
autònom. Potser a un hospital públic 
les condicions són paregudes, però res 
més.
P: A dia de hui, encara són més fortes 
les arrels monoveres o ja et trobes 
totalment integrat per allà?
R: Encara que un país està al costat 
de l’altre, la cultura és prou diferent. 
Estic contenta del treball d’integració 
que vaig fent, i és important sentir-te 
part del lloc on vius però estic i estaré 
sempre molt orgullosa de les meues 
arrels. 
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M algrat no ser un dels edificis emblemàtics de Monòver, tots el 
reconeixem tan sols amb veure’l o en citar-lo, com alguna cosa 

nostra, com alguna cosa que quasi sempre ha estat entre nosaltres: “la 
clínica de Don Antonio Rico Jara”. Va ser construïda en uns terrenys 
situats en la partida Horta de baix de 1.656 metres quadrats, adquirits 
per a tal efecte pel Doctor Rico Jara, a Don Emilio Cerdà Verdú el 13 
de gener de 1942 per valor de 1.000 ptes. Una vegada construïda, és 
escripturada el 25 de gener de 1945 per valor de 50.000 ptes., amb una 
superfície de 260 metres quadrats.

Alguns dels marbres per a les instal·lacions van ser regalats per la 
família Tortosa. El marbre de la façana va ser donat per Don José Vidal 
Bernabé. Cal afegir que aquesta clínica tenia els últims avanços de 
l'època.

Va ser beneïda i inaugurada el 8 de desembre de 1944. Després 
de 35 anys prestant serveis a la localitat, per la qual cosa la majoria 
dels monovers hem passat per una o una altra raó, el seu propietari 
al final de la seua carrera professional decideix que, davant la manca 
que Monòver tenia d'un centre clínic sanitari assistencial o anàleg i 
després de diferents converses amb la corporació municipal, presidida 
per Enrique Peiró Navarro i sent regidor de sanitat Don Francisco 
Bellot Millán, el 3 d'octubre de 1979 signen un contracte de promesa 
de compra-venda a favor de l'Ajuntament, dipositant aquest una fiança 
de 350.000 ptes. 

El dia 6 d'octubre d'aquell mateix mes i any el ple municipal ratifica 
aquest acord d'adquisició amb el vot a favor de 16 dels 17 regidors que 
el componen, atorgant-se escriptura pública a favor de l'Ajuntament el 
29 d'octubre també d'aquell mateix any.

L'immoble, terrenys circumdants, instrumental i mobiliari clínic 
van ser cedits pel propietari al poble de Monòver per un import 
d'11.500.000 ptes. Valor molt inferior al preu real, per la qual cosa 
la diferència entre el valor de venda i el preu real la dóna a favor del 
municipi, l'Ajuntament del qual ho accepta i agraeix, amb el pagament 
d'una quantitat inicial de 2.150.000 ptes. en formalitzar l'oportú docu-
ment notarial. La resta de la quantitat pendent de pagament s’abonarà 
en successius pagaments semestrals a comptar des del lliurament 
inicial fins a un termini de 36 mesos.  L'Ajuntament construirà la paret 
o mur de mitgera entre la porció que adquireix i la resta de la parcel·la 
que conserva Don Antonio. En aquesta es construirà una porta d'accés 
amb caràcter vitalici a favor del venedor i podrà exercir la seua profes-
sió en la clínica i usar totes les seues dependències amb mateix caràcter 
vitalici. Aquest centre portarà el nom de “Doctor Rico Jara”.

Abans 
i ara

Foto: Pepe Bellot.

Foto: Arxiu Rafa Poveda.

Després de les reformes necessàries, el servei d'Ambulatori que es 
venia prestant en un local-casa  llogat per l'Ajuntament al Carrer Calvo 
Sotelo, 36 (Actualment Carrer Salamanca) és traslladat a aquestes 
noves dependències. La comissió municipal permanent aprova amb 
data 23 de març de 1984 la cessió de l'edifici perquè el Insalud habi-
lite l'Ambulatori en un Centre de Salut. El 22 de desembre d'aquell 
mateix any és cedit per un termini de 50 anys a la Conselleria per a 
la instal·lació d'aquest centre de salut. Posteriorment, i després de la 
construcció i posada en funcionament en els solars de l'antic celler dels 
Mayorazgos d'un nou i més modern edifici que presta en l'actualitat 
aquests serveis, a partir d'aquell moment aquest passa a denominar-se 
també  “Doctor Rico Jara”. 

Després de la seua aprovació en ple de data 29 de desembre de 1999, 
es cursa la pertinent reclamació a la Conselleria i l'immoble que ja no 
s'utilitza pera la fi en què va ser cedit, és retornat a l'Ajuntament el 26 
de març de 2002.

A partir d'aquell moment, l'antiga clínica passa de centre sanitari o 
anàleg a la catalogació de bé de servei públic destinat a la prestació de 
serveis públics o administratius de caràcter polivalent. En l'actualitat, 
en aquestes dependències estan situades i presten serveis les regidories 
de Mitjans de Comunicació i Serveis Socials.
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El diumenge 18 de maig es 
va portar a terme al Club de 

Convivència l'acte d'elecció de la 
Reina de la Tercera Edat 2014. Els 
nostres majors van estar acom-
panyats en l'acte per l'alcalde, 
Natxo Vidal, i pel regidor de 
Convivència Intergeneracional, 
Vicent Sánchez, els quals van 
acabar integrats totalment al ball 
que com cada diumenge tenia 
lloc a aquestes instal·lacions. 

L'elegida com a màxima 
representant dels nostres majors 
va ser Finita Samper, a qui acom-
panyaran durant el seu regnat 
com a components de la Cort 
d'Honor Marisa García i Feli Már-
quez. Les  companyes que fins al 
moment encara ocupen el càrrec 
oficialment les van acompanyar 

en aquest acte a l'igual que ho 
faran el pròxim 5 de juliol, dia en 
què tindrà lloc al Teatre Principal 
l'acte d'exaltació de la Reina i 
Cort d'Honor de la Tercera Edat 
de Monòver. A la cita, com cada 
any, s'espera a més la participació  
de les representants de localitats 
veïnes que se sumaran a aquesta 
exaltació on Finita, Marisa i 
Feli tindran un protagonisme 
destacat.

Ara, una vegada elegides, 
comencen els preparatius per a 
l'exaltació en la qual esperen  te-
nir una acollida tan bona com la 
que van rebre el dia de l'elecció, 
ja que el Club de Convivència 
va enregistrar una destacada 
assistència de públic per seguir 
en directe l'elecció.

FESTES

Santa Bàrbera també té ja les seues Reines

Sols una setmana després que 
foren elegides les Reines de les 

Festes Majors 2014 va arribar el 
torn per a les candidates a Reines 
de les festes del barri de Santa 
Bàrbera. El Teatre Principal va ser 
novament el lloc on es va portar a 
terme aquest acte d'elecció que va 
estar conduit pels presentadors 
Aida Giménez i Miguel Santiago.   

Familiars i amics de les catorze 
aspirants a ocupar el càrrec de 
Reina Major i Infantil les van 
acompanyar en aquesta primera 
cita oficial de les festes en honor 
a Santa Bàrbera, i van poder viure 
així en directe el moment en 
què es donava a conèixer el nom 
de les elegides. Després de les 
votacions corresponents, el jurat 
va decidir que la xiqueta Aitana 
Payá Carbonell i la jove Mª Reme 

Esteve López agafen el relleu a les 
que fins agost seguiran sent les 
Reines de Santa Bàrbera. Elles dos 
juntament amb la resta de com-
ponents de les Corts d'Honor, 
van viure amb l'emoció pròpia 
del moment aquesta elecció que 
també va tenir les actuacions de 
les alumnes de l'escola de dansa 
de Miriam Carrion.

Una vegada elegides, ara és 
el moment de començar amb 
els preparatius per a les festes 
que es portaran a terme l'últim 
cap de setmana d'agost i que 
tindran un important afegit en 
tant que estaran presidides per 
la imatge renovada de Santa 
Bàrbera, la qual es retrobarà amb 
els veïns després dels treballs de 
restauració que s'estan efectuant 
actualment.

Aitana Payá Carbonell i Mª Reme Esteve López han sigut elegides Reina Infantil i Major de Santa Bàrbera 2014.

Reines i Corts d'Honor Santa Bàrbera 2014. Foto: El jardinet.

TERCERA EDAT

Elegides les representants dels majors

Reina i Cort d'Honor de la Tercera Edat 2014. Foto: Llúcia López.

Finita Samper va ser proclamada  nova Reina de la Tercera Edat de Monòver a l'acte celebrat al Club de Convivència.
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Canvis i novetats 
per a les festes

FESTES

Con el objetivo de facilitar 
los trámites al ciudadano, se 

ha puesto en marcha la segunda 
fase de la Plataforma Gestiona 
que funciona a nivel interno en 
el ayuntamiento desde hace casi 
un año. Ahora, dicha plataforma 
se incrementa con el portal del 
ciudadano que pretende llevar 
las oficinas del ayuntamiento a 
los hogares, permitiendo realizar 
las gestiones más comunes desde 
su domicilio, siempre y cuando 
tengan conexión a Internet y un 

certificado digital que pueden 
solicitar gratuitamente en las 
dependencias de informática del 
consistorio. En principio, son 14 
los trámites incluidos en esta fase 
como solicitar un certificado de 
empadronamiento, de residencia, 
de convivencia, licencias de obras 
menores, de edificación, aviso 
de incidencias en la vía pública, 
domiciliación bancaria de recibos 
periódicos... Todo desde casa a 
través de la web municipal para 
agilizar las gestiones.

El alcalde junto al representante de la Diputación presentó el portal del ciudadano.

La regidora de Festes opta per potenciar la festa diürna i 
canvia la ubicació d'activitats com la solta de vaques.

ATENCIÓN CIUDADANA

NUEVAS TECNOLOGÍAS

Trámites desde casa

El vermut es traslladarà al parc de l'albereda.

Desde la Concejalía de 
Atención Ciudadana se 

han atendido numerosas quejas 
de vecinos sobre desperfectos 
puntuales que según el edil res-
ponsable del área, Salvador 
Giménez, se venían demandando 
desde hacía tiempo. Entre estas 
actuaciones se cuentan arreglos 
en aceras, en tapaderas de 
alcantarillado que habían oca-
sionado alguna caída, así como 
reparaciones en parques, zonas 
de columpios o la fuente del 
Mercado Central.  Para Giménez, 
la mayoría de estas actuaciones 

"dependían más de la voluntad y 
la preocupación de los políticos 
por resolverlos que del coste eco-
nómico o el trabajo que conlleva 
su reparación". 

A la reparación de estos desper-
fectos se suman también arreglos 
puntuales en edificios como el 
mercado o las instalaciones de 
Punt Jove, destacando como 
más importante la efectuada en 
el Centro Nit i Dia donde se ha 
procedido a colocar una rampa 
que venía solicitándose desde 
hacía tiempo para facilitar el des-
plazamiento de los usuarios.

Encara que a dia de hui conti-
nuen ultimant-se els detalls 

referents a la programació de les 
pròximes festes patronals, la re-
gidora de festes, Anna López, ha 
avançat que l'edició d'enguany 
arribarà amb alguns canvis i 
novetats destacades. L'objectiu 
prioritari de la nova responsable 
de l'àrea és el d'ofertar activitats 
al llarg de tot el dia, potenciant 
així la festa diürna que considera 
"estava una mica oblidada". Una 
manera de potenciar la festa 
diürna passa, segons López, 
per incloure en la programació 
mascletaes també en la jornada 
de matí, una de les novetats 
destacades de les pròximes festes 
patronals a les que s'afegirà també  
el canvi d'ubicació dels vermuts 
populars. Des que es recuperara 
la tradició dels vermuts, aquesta 
proposta s'havia concentrat al 
voltant dels establiments ubicats 
al carrer José Quiles Moyá però, 
enguany la idea és traslladar el 
vermut  popular al parc munici-
pal de l'albereda.

D'altra banda, també s'ha 

anunciat un canvi d'ubicació 
de la solta de vaquetes, la qual 
deixaria de portar-se a terme a 
la Plaça de Bous per congregar 
els seus seguidors als terrenys 
ubicats al voltant de l'escorxador 
i que amb anterioritat eren el 
punt de trobada per als aficio-
nats. Des de la Regidoria de 
Festes s'ha apuntat com a motiu 
d'aquest canvi el fet que la Plaça 
de Bous requereix d'una actuació 
important que s'ha anat ajornant 
des de la seua inauguració i que 
és prioritària per poder obrir les 
portes amb total seguretat per a 
un aforament superior a 900 per-
sones. Una actuació que no s'ha 
realitzat en tot aquest temps i que 
ha portat a la regidora a qualificar 
"d'irresponsable" a l'anterior go-
vern per haver realitzat activitats 
diverses sense les condicions ade-
quades. Quan sí obrirà la Plaça les 
seues portes serà el 9 de setembre 
per a un concert familiar amb 
Maria Parrado, guanyadora de 
la Voz Kids però sempre limitant 
l'entrada a l'aforament que cons-
ta realment en aquest moment.

Pequeñas reparaciones
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REVISTA 2014

Glicerio Sánchez 
presentarà la Revista 
Glicerio Sánchez Recio serà 

l'encarregat enguany de 
presentar la Revista de Festes. 
Doctor en Filosofia i Lletres per 
la Universitat Complutense de 
Madrid i catedràtic d'Història 
Contemporània de la Universitat 
d'Alacant, Glicerio ha dedicat 
la seua investigació als camps 
de la història del pensament 
en el segle XIX, en particular al 
de Pi i Margall i als republicans 
federals, i de la història agrària. 
Però, especialment ha centrat la 
seua investigació sobre la història 
política i de les institucions en 
l'època de la Guerra Civil i del 
règim franquista. És autor entre 
altres de Las responsabilidades po-
líticas en la posguerra española. El 
partido judicial de Monóvar, Justicia 
y guerra en España. Los tribunales 
populares, 1936-1939, la República 
contra los rebeldes y los desafectos. 
La represión económica durante la 
guerra civil o La Republica decapi-
tada. El caso de la familia Villalta 
Gisbert. 

A més, ha participat en nom-
brosos congressos nacionals i 

A l'acte va intervenir també la regidora de Cultura i un representant de Xinosa.

PREGONERA

Mònica Peinado  
pregonera 2014
L a monovera Mònica Peinado 

ha acceptat encantada ser la 
pregonera de les pròximes festes 
de setembre. Amb les seues parau-
les des del balcó de l'ajuntament 
es donaran per inaugurades, la 
nit del 6 de setembre, les nostres 
festes patronals. Ara toca preparar 
el parlament que Mònica dirigirà 
a tots aquells que es donen cita 
a la plaça, un encàrrec gens 
complicat per a ella en tant que 
està acostumada a moure's amb 
total naturalitat en el món de 
la comunicació. Llicenciada en 
Periodisme per la Universitat 
Autònoma de Barcelona, treballa 
a Ràdio Barcelona-Cadena SER 
des de l'any 1999, en l'actualitat 
com a periodista de la redacció 
d'informatius especialitzada en 
Mobilitat, Infraestructures i Bar-
celona, però, la seua trajectòria 
en aquesta emissora és llarga ja 
que ha ocupat entre d'altres els 
càrrecs de Cap d'Informatius de 
la Cadena SER  a Catalunya de 
2002 a 2012 i de Cap de Societat 
de 2002 a 2006. Així mateix, amb 
anterioritat a la seua incorporació 

PUBLICACIONS

Presentació a Monòver de la Revista del Vinalopó

S anti Quiles Verdú, llicenciat 
en Filosofia i professor del cen-

tre FREIRE, va presentar el passat 
16 de maig a les instal·lacions de 
la Casa de Cultura, l'últim núme-
ro de la Revista d'Estudis Locals 
del Vinalopó. Sota la coordinació 
de Gabriel Segura Herrero, aquest 
número s'emmarca amb el títol 
general de Cent anys de les Nor-
mes Ortogràfiques de la Llengua 
Catalana, 1913-2013. Dividits en 
seccions diverses, a les pàgines 
interiors els lectors poden trobar 
articles com el de Brauli Montoya 

internacionals i ha publicat arti-
cles en revistes de prestigi sobre 
temes de la seua especialitat. Així 
mateix, ha sigut director de Pasa-
do y Memoria. Revista d'Història 
Contemporània que publica 
l'àrea d'Història Contemporània, 
i del Departament d'Humanitats 
Contemporànies de la Universi-
tat d'Alacant.

Un extens currículum i una 
llarga trajectòria en la investiga-
ció, darrere de qui enguany ens 
presentarà la Revista de Festes.

a la SER va treballar també a la 
redacció d'informatius d'Onda 
Cero i Onda Rambla, sense obli-
dar la seua etapa de pràctiques 
en diferents mitjans de comu-
nicació ni els seus inicis com a 
col·laboradora entre d'altres de 
Ràdio i Televisió Monòver, o el 
seu pas al front de la coordina-
ció d'aquest butlletí municipal 
entre 1990 i 1991. Amb aquesta 
trajectòria i la qualitat humana 
de Mònica, de ben segur que tin-
drem un bon inici de festes.

sobre les Possibilitats i límits de la 
normativa ortogràfica.

Monòver col·labora en la Revis-
ta amb l'article de Jesús Moratalla 
i l'Associació Xinosa titulat "Los 
socarrats decorados en los aleros 
arquitectónicos de Monóvar", 
inclòs a la secció Vària juntament 
a altres com el de Bienvenido Mas 
sobre "L'origen del cementeri Vell 
de Crevillent a l'entorn de 1813: 
misèria, calamitats i canvi de 
mentalitat" o el de José Fernando 
Domene sobre "El Castillo de 
Villena".
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Des de la Regidoria de Jo-
ventut tot està a punt per a 

posar en marxa una nova edició 
de l'escola d'estiu de la mà de 
les monitores de Món Lliure. 
De l'1 al 31 de juliol, el col·legi 
Cervantes acollirà els xiquets i xi-
quetes que participen en aquesta 
peculiar escola on sols la diversió 
té cabuda. Com cada any, l'horari 
serà de nou del matí a una de 
la vesprada, temps durant el 
qual se succediran les activitats 
per als participants. El termini 
d'inscripció finalitzarà el 15 de 

juny i aquestes s'han de realitzar 
a les instal·lacions de Punt Jove. 
El preu d'inscripció és de 70 euros 
amb descomptes per a germans.

Enguany el lema elegit ha estat 
"A l'escola d'estiu tots som amics", 
i les activitats es dividiran en 
setmanes temàtiques que tindran 
com a protagonistes als nostres 
amics els animals, les nostres 
amigues les plantes..., tot girant 
al voltant del lema central. Un 
fum de propostes divertides espe-
ren als xiquets i xiquetes a l'escola 
d'estiu un any més.

PREMIOS

Amediados de mayo se proce-
dió a la entrega de premios 

del cuarto certamen de dibujo 
sobre Semana Santa organizado 
desde la Concejalía de Cultura. 
En esta ocasión fueron más de 
370 las obras que tomaron parte 
en esta convocatoria dirigida 
a los escolares monoveros. La 
edil de Cultura y Educación, 
Lourdes Pastor, se desplazó a los 
diferentes colegios para la entrega 
de premios. Los premios directos 
fueron para Isabel García Durá del 
colegio Cervantes, Claudia Beltrá 
Pérez del colegio Divina Pastora, 
Yanira Katowski Villaescusa y 

Alejandro Poveda Martínez del 
colegio Cervantes, Alba Gómez 
Blanes del Azorín y Mariana Mel-
gar del Escriptor Canyís. Todos 
ellos consiguieron un premio 
dotado con 50 euros en material 
escolar, cantidad exacta a la 
destinada también a los accésits a 
los  colegios  y que  consiguieron 
María Maluenda Oncina por el  
colegio Divina Pastora, Pedro 
Martínez Pérez  y Mirando Kuki-
lka del colegio Cervantes, Coral 
Ríos Armero del Escriptor Canyís, 
Laura Marhuenda del colegio 
Azorín y Vicent Payá Giner del 
colegio Ricardo Leal. 

Entrega de premios para 
los dibujos ganadores

EDUCACIÓN

Se adelanta el inicio 
del próximo curso

Por  primera vez el inicio del 
curso coincidirá en Infantil, 

Primaria, Secundaria y Bachille-
rato y también por primera vez 
las clases comenzarán la primera 
semana de septiembre. Así lo 
marca el calendario escolar apro-
bado por Conselleria, que fija el 
3 de septiembre como primer día 
de clase para el curso 2014-15. 

De este modo se incrementa el 
número de días lectivos, pasando 
a ser cuatro días lectivos más en 
Infantil y Primaria, y dos más en 
Secundaria.

El objetivo de este adelanto en 
Infantil y Primaria es equiparar 
el calendario lectivo al resto de 
países de la Unión Europea y fa-
vorecer la conciliación de la vida 
familiar y laboral, mientras que 
en Secundaria y Bachillerato la 
medida permitirá finalizar antes 
las clases y realizar la pruebas de 
recuperación; aunque este curso 
ya se han adelantado a julio los 
exámenes extraordinarios en 

Secundaria. De este modo, los 
alumnos de Secundaria y Bachi-
llerato comenzarán las clases el 3 
de septiembre y finalizarán el 10 
de junio, mientras que en Infantil 
y Primaria coincidirá la fecha de 
inicio pero el final de las clases 
será el 19 de junio.

El adelanto de las clases será así 
de seis días en Infantil y Primaria 
y de trece en Secundaria y Bachi-
llerato, terminando el curso un 
día antes en el primer caso, y diez 
antes en el segundo.

Este calendario también regula  
las actividades escolares en Ense-
ñanzas Artísticas, de Idiomas y de 
Formación de Personas Adultas, 
que arrancarán el 15 de septiem-
bre, mientras que el primer curso 
de los ciclos de Formación Pro-
fesional comenzarán el 12 de 
septiembre.

Las vacaciones de Navidad se  
fijan del 23 de diciembre al 6 de 
enero y del 2 al 13 de abril las 
vacaciones de Pascua.

JOVENTUT

A l'escola d'estiu  tots som amics

El calendario escolar aprobado por la Conselleria da inicio a 
las clases para el curso 2014-15 el 3 de septiembre.

Entrega de premios a los ganadores. La edil de Educación con los premiados.
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TURISME

La presentación del congreso tuvo lugar en la sede de la Hermandad.

El  dissabte 14 de juny 
s'estrenarà al Teatre Principal 

Bella y Bestia, el musical que han 
preparat per enguany des de 
l'Escola de música La Artística.  
En espera que la resposta del 
públic siga important s'han 
programat dues sessions, una 
primera per a les 18h i altra per 
a les 20:30h. L'espectacle, dirigit 
per Álvaro Martínez, compta 
amb la col·laboració en el mun-
tatge escènic d'Elena Picó i farà 
desfilar per l'escenari a vora 80 
persones entre les quals estaran 
en els papers protagonistes Lo-
urdes Pérez com la Bella i Santi 
Alberola en el paper de la Bestia.

Monóvar acogerá del 14 al 16 de noviembre el congreso 
"Arte y Semana Santa", organizado desde la Hermandad  del 
Santísimo  Cristo y María Santísima de la Esperanza.

E nrique Marhuenda, Hermano 
Mayor de la Cofradía del 

Santísimo Cristo Crucificado y 
María Santísima de la Esperanza, 
presentó junto a Alejandro Cas-
treño, doctor en Historia del Arte, 
el congreso "Arte y Semana Santa"  
que tendrá lugar en Monóvar del 
14 al 16 de noviembre. Castreño, 
coordinador científico de este 
evento, destacó la importancia de 
esta cita que reunirá en nuestra 
localidad a destacados estudiosos  
y que servirá para analizar todo el 
patrimonio interdisciplinar de la 
Semana Santa monovera.

Algunos de los ponentes 
ya confirmados son Wilfredo 
Rincón, doctor en Historia del 
Arte y profesor de investigación 
del Consejo Superior de Investi-
gaciones Científicas de Madrid, 
Valeriano Venneri, licenciado en 
Historia del Arte por la Univer-
sidad de Pisa, o Andrés Luque, 
doctor en Historia del Arte  y pro-
fesor de la Universidad de Sevilla.  

El congreso se complementará 

con otra serie de actividades 
como visitas guiadas que permi-
tirán a los participantes acercarse 
al patrimonio de Monóvar, todo 
enmarcado dentro de esta impor-
tante actividad que se organiza 
con motivo de la celebración del 
75 aniversario de la Hermandad 
monovera.

Inmaculada Vidal, catedrática 
de Historia del Arte de la Univer-
sidad de Alicante, especialista en 
el arte del Renacimiento y Barro-
co en tierras alicantinas, será la 
Presidenta de este congreso que 
contará también con la partici-
pación de la archivera municipal 
Alicia Cerdá y con el cronista ofi-
cial de Monóvar, Marcial Poveda, 
que realizarán una revisión de 
las fuentes y dificultades de in-
vestigación de un hecho cultural 
como el de la Semana Santa.

El congreso cuenta con la 
colaboración del Instituto Gil-
Albert, el Centre d'Estudi Locals 
del Vinalopó y el Ayuntamiento 
de Monóvar.

CULTURA

Sede de un congreso
sobre Semana Santa

ACTIVITATS

Bella y  Bestia Tapes i copa

Des de la Regidoria de Turisme 
s'ha programat una nova 

edició de la Ruta de Tapes amb 
alguna novetat destacada, com 
és l'ampliació de la proposta 
també als pubs de la localitat. 
La regidora de Turisme, Anna 
López, busca així ampliar aquesta 
iniciativa que convocatòria rere 
convocatòria aconsegueix una 
bona acollida per part del públic.

Del 26 al 29 de juny tenim per 
davant un llarg cap de setmana 
on serà obligat degustar les tapes 
que ens preparen als establiments 
que participen en aquesta edició 
i que seran: restaurant Esther, El 
Bilaire, La Campaneta, La Pedre-
ra, Bar Hnos. Calpe, Restaurant 
Xiri, La Malva i El Fornet. 

Així mateix, durant aquest 
mateix cap de setmana, també 
s'afegiran a la ruta els pubs Coyo-
te, Mónaco, Código, La Malva y 
la Tetería, els quals a més repeti-
ran experiència durant el primer 
cap de setmana de juliol. Per als 
pubs, la ruta inclou gintònics i 
copes preparades a preus popu-
lars i hi haurà un premi d'un cap 
de setmana d'hotel mentre que 
en el cas dels bars i restaurants, 
els que complimenten la cartilla 
podran optar a diferents sopars 
als establiments participants.

Rastrillo

El domingo 29 de junio, Cári-
tas Interparroquial Monóvar 

tiene previsto organizar el I Ras-
trillo Solidario en los jardines 
inferiores de la Sociedad Cultural 
Casino de Monóvar, donde se po-
drá adquirir a precios simbólicos 
todo aquello que los donantes 
consideren que ya no necesitan 
como discos, libros, muebles pe-
queños, juegos de mesa, juguetes, 
pequeños electrodomésticos, etc. 
Todo lo recaudado irá íntegra-
mente a Cáritas. Las entregas de 
dichos artículos pueden realizarse 
ya; de lunes a jueves de 10h a 15h 
en la conserjería del Casino.  

El acto contará con la partici-
pación desinteresada del grupo 
Kerman’s, que amenizará a me-
diodía una Sesión Vermut.
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CARTA

L'any del reciclatge se celebra 
ara al 2014, amb molt de 

rebombori i, encara que això està 
molt bé, hi ha molta gent que 
portem molts anys reciclant, per 
això crec que seria bo fer una xi-
coteta ullada a la situació en què 
ens trobem. Espanya recicla prop 
del 72% dels envasos que utilitza 
i supera a molts països del nostre 
entorn. Resulta que ací al nostre 
poble, en tota la seua extensió 
quilomètrica hi ha sis classes de 
contenidors: d'una banda tenim 
els de vidre que pertanyen a una 
empresa que es diu Reciclaje 
Camacho; d'altre costat, tenim 
els contenidors de piles, també 
tenim uns contenidors per als 
tubs fluorescents. D'altra banda 
tenim els contenidors de roba 
que pertanyen a una organització 
no lucrativa i que com a objectiu 
te la reinserció de persones al 
medi laboral i es diu Asociación 
Proyecto Lázaro; i per a tancar 
aquesta col·lorida varietat, tenim 
el contenidors de paper i de 
plàstics i envasos, que pertanyen 
a l'empresa Ecoembes, encara que 
pareix ser que l'empresa Sapesa 
S. L. és l'encarregada de fer la 
recollida d'aquestos contenidors. 
Aquest escrit podria perdre's en 
dades de percentatges, ràtios 
i quantitats de quilos que es 
recullen, de les tones de CO2 
que s'estalvien d'abocar-les a 
l'atmosfera, dels metres cúbics 
d'aigua que no utilitzem en 
matèries primeres o de l'energia 
elèctrica que no s'utilitza a l'hora 
de fer nous envasos. 

Però el propòsit no és aquest, 
en realitat, l'objectiu és demanar 
un poc de sensibilitat a totes 
aquestes empreses que es dedi-
quen al reciclatge i que tenen en 
tots nosaltres, els voluntaris, de 
proporcionar la matèria primera 
en uns contenidors que, en la 
majoria de casos es troben en una 
situació higiènica molt deficient, 
a banda de necessitar una recolli-
da més sovint. Com exemple el 

2014 Reciclatges

contenidor d'envasos que hi ha 
al carrer Divina Pastora. 

Exposaré un cas real que va 
passar al contenidor de plàstics i 
envasos de l'anomenat carrer: "Un 
pare que recicla i que s'emporta al 
seu fill per a ensenyar-li civisme 
i a ser respectuós amb el medi 
ambient, anava a deixar la bossa 
d'envasos i li va dir al xic que 
es quedara un parell de metres 
separat del contenidor perquè no 
volia que el seu fill tocara un reci-
pient tan brut per por que si tenia 
una ferida poguera  infectar-se".  

Doncs, és ben cert que hi ha 
vegades que quan portes la teua 
bossa al contenidor has de fer 
una maniobra delicada per no 
tocar la finestra del contenidor 
en qüestió. 

Aquest contenidor deixa 
veure d'una manera clara que hi 
ha alguna cosa que no va bé: la 
programació a l'hora de buidar-
los, la quantitat de contenidors 
que fan falta o la seua millor 
reorganització i, per damunt de 
tot, el lamentable estat higiènic 
en què es troben i el seu mante-
niment. Potser, l'actual situació 

econòmica de les empreses mo-
tiva aquesta situació, no podent 
contractar més personal. Però 
jo em pregunte, si amb totes les 
tones de material que produïm, i 
tots els diners que estalviem i que 
manipulen aquestes empreses, no 
haurien de fer un manteniment 
més efectiu a nivell higiènic? 
Hem d'anar a l'ajuntament cada 
vegada que veiem aquestes coses? 
Per a quan Monòver tindrà un 
punt net o eco parc? Nosaltres 
paguem impostos, nosaltres 
proporcionem la matèria, i hem 
d'anar a uns contenidors tan 
bruts? Què ens passa que no 
demanem els nostres drets?

Vull eximir dels actes de 
vandalisme i de falta de civisme 
a les empreses que es dediquen 
al reciclatge. Al mateix temps, 
deixar fora d'aquesta demanda 
els contenidors de l'empresa 
Proyecto Lázaro, donat que a 
dia de hui són els únics dels 
quals tinc coneixements del bon 
manteniment que fan als seus 
contenidors.

 Roberto Sánchez.

EDUCACIÓ

Un dia especial al 
restaurant Xiri

Els xiquets i xiquetes de EI de 
4 anys hem gaudit d'un dia 

especial al restaurant Xiri. Sí, ha 
sigut molt divertit. Primer, Susi 
ens ha parlat de l'ofici de cuiner 
i també ens ha dit que la pizza 
és com un entrepà i que cada u 
se la prepara amb els ingredients 
que més li agraden. Després amb 
l'ajuda de les nostres mares, hem 
iniciat els tallers, hem fet els 
barrets de cuiners, hem preparat 
suc de taronja i hem descobert 
els secrets de l'"entrepà italià" de 
la mà de Josep.

Un dia divertidíssim, on hem 
pogut veure les coses que estem 
aprenent en classe.

Ah!, i de tornada al col·legi, 
hem anat descobrint totes els 
senyals de circulació que estem 
veient.

El que dèiem…. Un dia com-
plet… Que no volem acabar 
sense agrair la col·laboració del 
restaurant Xiri i també de les 
nostres famílies. Gràcies.

Classe EI 4 anys Cervantes.
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AGRICULTURA

Les conseqüències d'un any de sequera

A  l 'última sessió plenària 
s'aprovava una moció mit-

jantçant la qual l'Ajuntament 
sol·licitava a la Confederació 
Hidrogràfica del Xúquer cabals 
provinents del transvasament 
Xúquer-Vinalopó per a pal·liar 
la situació de sequera que 
estem patint a Monòver. En 
concret, 300.000 m3 distribuïts 
en 100.000 m3 en juliol, agost 
i setembre que arribarien a 
través de les infraestructures 
del transvasament que ja estan 
fetes i que farien viable, per tant, 
aquesta solució d'emergència 
puntual. Així ho va sol·licitar 
un dia abans també l'Alcalde a 
València, on va mantenir una 
reunió amb representants de la 
Confederació Hidrogràfica i així 
ho esperen també els regants de 
Monòver que es troben davant 
d'una situació que el president 
de la societat PERCAMP, José 
Campos, qualifica de "penosa". 

En finalitzar el Ple i malgrat 
que no es tractava d'una sessió 
ordinària amb torn de precs i 
preguntes, Campos es va dirigir 
als membres de la corporació 
per agrair l'interès demostrat per 
aquest tema i també per fer veure 
els polítics que aquesta situació 
no sols afecta als regants sinó als 
ciutadans en general.

RESTRICCIONS
Els més de 900 socis de PERCAMP 
són conscients que aquest ha 
estat un any extraordinàriament 
sec, que ha impossibilitat que 
durant l'hivern s'hagen pogut 
omplir els envasaments per 
a la seua utilització en estiu, 
un fet que ha motivat que ara 
el subministrament s'haja de 
realitzar a través de pous, amb 
les limitacions consegüents que 
això suposa. La primera mesura 
adoptada ha estat la restricció 

d'aigua, que ha passat a ser de 
10m3 mensuals per acció, amb 
les dificultats i problemes per 
als agricultors que això porta 
associat. És la primera vegada que 
s'ha d'adoptar una mesura com 
aquesta, que els socis han accep-
tat amb la resignació de saber que 
no hi ha d'altra però també, amb 
la preocupació de no saber si la 

situació millorarà a curt termini.

CONSEQÜÈNCIES
Així mateix, com assegura Cam-
pos, "s'estan rebutjant a empreses 
interessades en fer plantacions a 
Monòver per no tenir seguretat 
en l'aigua, amb la qual cosa, 
s'està rebutjant també  una part 
del futur de Monòver". A més, 

"els cultius s'estan veient afectats 
notablement, fins el punt que, 
amb tota probabilitat, hi hauran 
finques que enguany perdran 
la collita d'ametla" i, també "les 
oliveres estan en una situació 
crítica". 

SOLUCIÓ
Per a Campos, la solució passa 
per la posada en marxa del trans-
vasament en tant que "l'aigua 
subterrània s'ha acabat i no hi ha 
altra solució. Fa 60 anys quan es 
van fer els pous, l'aigua estava a 
80m de profunditat, ara a 350. 
Abans tiraven un cabdal de 400 
litres, ara en tiren 150. Estan en 
una situació lamentable". 

Com ressalta "tota la comarca 
està igual i en altres ocasions 
portàvem aigua de pous que ja 
s'han assecat". 

Els efectes de la sequera són 
generalitzats a les poblacions veï-
nes i l'única esperança en aquest 
moment està dipositada en eixos 
300.000 m3 que podrien ajudar a   
mitigar els efectes d'aquest any 
tan sec que estem patint.

Per primera vegada, des de la Societat de Regants PERCAMP s'han vist obligats a restringir l'aigua als socis davant la 
impossibilitat de disposar de reserves suficients després d'un any extraordinàriament sec.

Amb tota probabilitat, 
hi hauran finques que 
enguany perdran la 
collita d'ametla

Al tancament d'aquesta re-
dacció la pluja es deixava veure 
tímidament, res per a les necessi-
tats reals del camp que clama per 
una aigua que no acaba d'arribar 
i que ens deixa en una situació 
d'emergència que esperem puga 
ser pal·liada en breu almenys 
amb la quantitat demandada per 
als pròxims mesos i que arribaria 
mitjançant les infraestructures 
del transvasament.

Estat actual d'un dels envasaments de la PERCAMP.



18 | El Veïnat JUNY 2014

El grupo espeleológico de 
Monóvar tomó parte en el 

encuentro de espeleología a nivel 
nacional que tuvo lugar en la 
localidad almeriense de Sorbas. 
Una cita que cada año se supera 
en número de participantes y que  
tuvo como marco este emplaza-
miento que cuenta con su Karts 
de yesos, único en Europa, que 
alberga más de 1800 cavidades 
para ser visitadas y exploradas.

La intención era realizar 
Covadura, Peral, Tesoro y G.E.P, 
cavidades propuestas por la orga-
nización. 

La primera entrada se efectuó 
en Covadura, una cavidad en 
travesía de la que salieron  en 
cuatro horas por una higuera que 
sumerge sus raíces en la tierra y se 
pueden ver a más de 40 metros de 
profundidad.

El día siguiente, la elegida fue la 
cueva del Peral, una sucesión de 
galerías cuyo principal atractivo 
es su curso activo de agua que 
acompañó al grupo durante las 
tres horas que duró su recorrido 
entre laminadores de techo bajo 
y tubos de presión, y algún paso 
un poco más estrecho.

Tras la salida, la expedición 
siguió en la cueva del Tesoro, 
con salas y rincones de gran es-
pectacularidad, y pudieron pasar 
el sifón que va de la sala de los 
cuchillos a la sala de los bloques 
o del tesoro por su bajo nivel de 
agua. 

La jornada terminó con una 
cena y regalos que daba casi por 
finalizado el encuentro. Pero, el 
último día, algunos afortunados 
pudieron ir a visitar el complejo 
G.E.P que presenta multitud de 
formaciones en todos sus tramos 
y que fue el punto y final a estos 
días bajo tierra. 

La única nota negativa de 
este encuentro en Sorbas fue el 
incendio que tuvo lugar en las 
cercanías del Karts al final de 
estas jornadas.

SKYRUNNING

Ramón Sánchez, componente 
del Grupo de Montaña 

Monóvar se desplazó a la isla de 
La Palma donde disputó la pri-
mera prueba SkyRunning World 
Series 2014 "TransVulcania", 
una prueba que reunió a 4.800 
corredores de más de 50 nacio-
nalidades diferentes entre todas 
sus modalidades: km vertical, 
media maratón, maratón y ultra 
maratón, participando en esta 
última que reunió en la salida a 
más de 2.200 corredores, entre 
ellos los mejores del momento en 
esta modalidad.

Con un tiempo de 9:50 horas, 
Ramón se colocó en la posición 
106 de la general y el 88 en su 
categoría, un resultado que va-
lora positivamente y que le lleva 
a pensar en el próximo reto. De 
esta prueba destaca la acogida de 
la gente y el momento de llegada 
a meta después de un recorrido 
espectacular con una primera 
parte de la carrera que transcurría 
por una zona volcánica, para pa-
sar en la parte central a discurrir 
por una zona más rodadora y 
posteriormente a un terreno más 
sólido de roca y lenguas de lava 
rodeando la caldera de Taburiente 
con unas vistas impresionantes, 
que llevaban a un desnivel difícil 
y a rematar bajando un acantila-
do, saltando de piedra en piedra.

El Ricardo Leal ganador 
de los Juegos Escolares

JUEGOS ESCOLARES

Una dura 
prueba

ESPELEOLOGÍA

Encuentro 
nacional

Equipo Ricardo Leal alevín.

El pasado 16 de mayo se dis-
putó la jornada final de los 

Juegos Escolares 2013-2014, unos 
juegos que en esta edición han 
tenido como ganadores tanto en 
categoría Benjamín como Alevín 
a los equipos formados por los 
alumnos del colegio Ricardo Leal. 

Tras la práctica de otros de-
portes, los Juegos terminaron 
con el Fútbol-7, enfrentándose 
por el tercer y cuarto puesto en 
categoría benjamín los equipos 
de los colegios Divina Pastora y 
Escriptor Canyís que terminaron 
el encuentro con un resultado 
de 5-2, mientras que en la final 
midieron sus fuerzas los equipos 
de Ricardo Leal y Azorín, con un 
resultado favorable a los primeros 
de 6-2. Por otra parte, en catego-

ría alevín, el partido por la tercera 
y cuarta posición acabó con un 4- 
3 favorable al colegio Cervantes 
que jugó contra el Divina Pastora, 
mientras que la final entre Azorín 
y Ricardo Leal, llegaba a su fin 
con un marcador de 3-4.

No obstante, los Juegos Escola-
res no se quedan simplemente en 
los resultados sino que tratan de 
fomentar otros valores entre los 
escolares como el compañeris-
mo, al tiempo que sirven como 
iniciación de los escolares en 
prácticas diversas con objeto 
de que tengan la oportunidad 
de descubrir aquel deporte que 
les resulte más atractivo. Ahora, 
solo queda pendiente la entrega 
de trofeos programada para los 
próximos días.

Equipo Ricardo Leal benjamín.
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RECONOCIMIENTO

El próximo domingo 8 de junio 
tendrá lugar la VII BTT orga-

nizada desde el club ciclista de 
Monóvar. La prueba se celebrará 
en la pedanía de Casas del Señor, 
donde está prevista la salida a las 
nueve de la mañana. 

Los participantes tendrán por 
delante un recorrido de 30 km 
con subidas,  bajadas, trialeras y 
todos los alicientes de una prue-
ba de estas características, que 
contará además con el marco de 
fondo del monte Coto.

Durante el transcurso de la 
prueba se celebrará también un 
concurso de gachamiga para los 
familiares y amigos de los parti-
cipantes que, por tanto, llevarán 
de manera diferente la espera de 
la llegada a meta. 

Por otra parte, los primeros 
quinientos inscritos serán 
obsequiados con un chaleco 
cortavientos y la convocatoria 
incluye también el premio Mon-
taña Alto "Barranc de Caseta", 
consistente en un jamón.

La llegada a meta de la totali-
dad de participantes se estima 
próxima a las 12:30 h., después 
de una carrera que desde la orga-
nización califican como pensada 
especialmente para disfrutar de 
una mañana de btt.

Gala del Deporte

El escenario del Teatro Princi-
pal volvió a acoger la Gala del 

Deporte, acto que en sus últimas 
ediciones se celebró en el audito-
rio de la Casa de Cultura. 

Previa a la entrega de premios, 
tuvieron lugar las respectivas vo-
taciones para elegir a los mejores 
deportistas y clubs de la tempo-
rada. Los candidatos al premio 
al mejor deportista masculino 
fueron, en esta edición, Rafael 
Díaz del Club Triatló Bilaire, 
Diego Poveda del Club Ciclista,  
Miguel Corbí de la escuela de 
Fútbol Idella y Juan Mondéjar 
del grup de Muntanya Monòver. 
Cuatro candidatos y un ganador 
que finalmente fue Rafael Díaz.

En el apartado a mejor depor-
tista promesa, las candidaturas 
que optaban al premio eran las 
de Borja Fenoll del Pony Club 
Jalisco, Celia Hernández del Club 
Tenis Monòver y Marco Antonio 
Payá de la Escuela de Fútbol Mo-
nóvar Atlético, alzándose con el 
galardón Celia Hernández.

Por otra parte, los clubs que 
optaban al premio al mejor 
Club deportivo eran el Club 
Natación Monóvar, el Club de 
Tenis Monòver y el Grupo Espe-

leológico Monóvar, consiguiendo 
mayor número de votos el Club 
Natación Monóvar.

Siguiendo con las categorías 
que optaban a premio, en la 
modalidad mejor escuela depor-
tiva figuraban como aspirantes al 
premio la Escuela de Tenis Centro 
Deportivo Monóvar y la Escuela 
de Fútbol Monóvar Atlético, 
ocupando finalmente la primera 
posición esta última. 

El cuadrante de galardones  
incluía también el premio al 
mejor equipo  deportivo al que 
optaban el Club Triatló Bilaire y 
el Junior masculino Club Bàsquet 
Monòver, siendo el premio para  
éste. Por otra parte, se destacaba 
la temporada de Izan Orgilés 
como mejor deportista foráneo y  
se cerraba la convocatoria con las 
menciones especiales que fueron 
para Gustavo Carrión Monzó, 
Marcos Vidal Fernández y, la más 
emotiva de ellas, para Salvador 
Sebastián Sevilla "Boro", fallecido 
recientemente. 

Tras esta gran fiesta del deporte, 
ahora queda pendiente la gala  
del deporte infantil prevista 
para el 12 de junio en la Casa de 
Cultura. 

CICLISMO

VII BTT
El Teatro Principal volvió a acoger la gala que premia a los 
mejores deportistas y clubs de la temporada.

KARATE

Campeonato 
karate-do

El pasado 24 de mayo se 
celebró en las instalaciones 

del pabellón municipal el XVII 
campeonato interior Karate-Do, 
en el cual Leyre Samper Cruz 
consiguió el premio a mejor 
deportista femenina de karate, 
y Javier Cano Valera, el mejor 
deportista masculino.

Por otra parte, en la clasi-
ficación final dentro de la 1ª 
categoría en Katas mixto, el 
primer puesto fue para Carmen 
Mínguez Alchapar, seguida por 
Izan Pons Silvestre y Naiara 
Cuerva Nica. Dentro de la misma 
modalidad pero en 2ª categoría, 
la clasificación fue: Yesica Hurta-
do, Iván Agulló y Sául Sánchez 
Mallebrera.

En 3ª categoría Marcos Palazón 
Vicente se colocaba en primera 
posición, seguido por Izan Sam-
per  Cruz e Isabel Castillo Torres, 
y ya en 4ª, los primeros puestos 
los ocuparon Julio Abenza Orte-
ga, Fernando Cutillas Armero y 
Carlos Albert del Campo.

Por otra parte, en categoría ku-
mite, 1ª categoría, la clasificación 
fue: Naiara Cuerva Nica, Paul 
Santiago Luz y Carlos Navarro 
Cantó. En 2ª categoría: Iván 
Agulló Cremades, Sergio Martí-
nez Pérez y Hugo Galeote. En 3ª 
categoría: David Marco Mallebre-
ra, Alex Mira Silvestre y Marcos 
Palazón Vicente, y por último, en 
4ª categoría kumite: Julio Abanza 
Ortega, Andrea Algarra Medina y 
Fernando Cutillas Armero.

Entrega de las menciones especiales en la Gala del Deporte.

Un recorrido por las Casas.



20 | El Veïnat JUNY 2014

Después de casi dos años de dejadez en resolver el problema de 
los campos de fútbol, el PP propone desde la oposición que se 

continúen las mismas gestiones que ellos estaban haciendo desde el 
gobierno. O sea, continuar con la dejadez, y seguir consintiendo que 
nuestra escuela, equipos de fútbol y monoveros/as no puedan disfrutar 
de nuestros campos de fútbol. Es obvio que el gobierno no apoye esta 
propuesta. Visto lo que el PP ha conseguido con sus gestiones, seguir 
con lo mismo sería no querer que los campos de fútbol se arreglen 
cuanto antes y de la mejor manera. El PP quiere que los arreglos los rea-
lice una empresa distinta subsidiaria, con un coste inicial de 258.000 
euros. Para ello, habría que utilizar la garantía de la empresa construc-
tora, consignar la partida (de dónde), adjudicar la obra, ejecutarla y 
reclamarle después el coste total a la empresa constructora, a sabiendas 
de que la empresa ha anunciado reclamar judicialmente la incautación 
de la garantía vencida y las posibles responsabilidades.

La situación creada por el anterior gobierno es lamentable, dejando  
unas relaciones rotas y muy tensas, llegando a no permitir la entrada a 
los campos a la empresa Elecnor, acusándoles de manipuladores y con 
un futuro poco esperanzador. Gracias a las gestiones realizadas por el 
actual gobierno y la Concejalía de Deportes, junto a la predisposición 
de la empresa, se consiguió un principio de acuerdo. El compromiso 
es ante todo que los campos de fútbol sean reparados lo antes posible 
y que sea la misma empresa Elecnor quien lo haga, respetando las 
actuaciones de obra en su totalidad exigida por el técnico ingeniero 
municipal sin coste alguno para el Ayuntamiento.

Los tres informes técnicos municipales que han sido emitidos, ma-
nifiestan legalidad y conformidad a la fórmula elegida en beneficio 
del municipio. Informes que por un lado dicen de la obligación de 
devolver la garantía por estar vencida, evitando así que la empresa 
lo exija con intereses. Y por otro lado, el compromiso de resolver los 
daños exigidos comenzando las obras en diez días desde la firma del 
acuerdo. Para nosotros esto es lo más importante.

El problema del PP es, que después de dos años sin dar la solución a 
los campos de fútbol como era su obligación, el actual equipo de go-
bierno lo haya hecho en solo mes y medio, lo que demuestra y acredita 
su poca capacidad para resolver los problemas del pueblo. Es vergon-
zante escuchar del PP decir que no se apoye esta propuesta, cuando es 
la que resuelve el problema, y sin presentar otra alternativa  diga que 
se deje sobre la mesa, lo que demuestra su dejadez y la intención de 
alargar el conflicto. Por parte del PP, son muchas las declaraciones des-
calificadoras intentando desprestigiar a nuestro portavoz y concejal de 
deporte, ¿será que están obsesionados con él, o será por qué el GIMV 
no ha elegido la opción de que la alcaldesa fuera la Sra. Deseada Bellot? 
Mientras más hablan, más justifican que no nos hemos equivocado en 
la elección. ¿La Sra. Bellot diría lo mismo si el GIMV la hubiera votado 
como alcaldesa?

¿La Sra. Bellot diría lo 
mismo si el GIMV la hubiera 
votado como alcaldesa?

Iniciamos el mes con una buenísima noticia para los ciudadanos y 
ciudadanas de Monóvar, el pasado 30 de Abril se emitió Sentencia 

favorable para el Ayuntamiento de Monóvar. La misma desestima la re-
clamación de 5.432.883€ realizada por daños y perjuicios, reclamación 
que realizó en su día la anterior empresa que gestionaba el servicio, por 
la resolución del contrato por incumplimiento del mismo en la gestión 
del agua potable y alcantarillado.

En esa misma Sentencia, el Tribunal avala la decisión de resolver el 
contrato por parte del Ayuntamiento por incumplimiento del mismo, 
pero además en la Sentencia no solo desestima la pretensión de la 
empresa de cobrar por el grupo cesante (daños y perjuicios) por los 
años que les quedaban de contrato (unos 12 o 13 años), la cantidad 
de 5.432.883€, es que encima condena a esa empresa a pagar por los 
daños y perjuicios que ellos  ocasionaron al Ayuntamiento de Monóvar 
por la cantidad de 2.066.895€, más todos los intereses devengados des-
de el primer día de esta cantidad, así como todos los gastos del Juicio, 
siendo la cantidad aproximada de unos 600.000€.

 Hay que hacer memoria a todos aquellos que en su día acusaron al 
Concejal del BLOC de ser el culpable con su propuesta de resolver el 
contrato por incumplimiento de la empresa concesionaria, la ruina 
del pueblo y que estaba hipotecando el futuro de Monóvar, siendo 
estas acusaciones las más benévolas que tuvo y tuvimos que escuchar 
la gente del BLOC. Pues bien, ahora alguien tendría que reconocer sus 
errores al hacer esas graves acusaciones y que tanto daño nos hizo a 
todos y todas las personas que estamos en el BLOC. Ahora les toca 
pedir excusas y como mínimo decirnos, “nos equivocamos”, si no lo 
hacen estaremos continuamente recordándoles sus falsas acusaciones, 
tanto en los Plenos como en los medios de comunicación.

 La decisión que rescatar el servicio de aguas por incumplimiento 
del contrato de la empresa, (tal y como se dicta en la Sentencia) fue 
correcta y ajustada a derecho y así queda reflejado en la Sentencia 
dictada. Esto le supone al pueblo de Monóvar unos ingresos de más de  
7.500.000 €  en  cuatro o cinco años, ingresos que vendrán muy bien 
para paliar la crisis económica que se está sufriendo el Ayuntamiento 
monovero. Ahora toca recordar por segunda vez a todos aquellos/as 
que nos dijeron que seriamos la ruina y que estábamos hipotecando 
el futuro de todos/as los/as ciudadanos/as monoveros/as. Ahora les 
toca hablar a ellos, a esos que vaticinaron el "caos" para Monóvar, 
ahora seguro que los euros les van a venir muy bien. Esperamos su 
rectificación.

El dinero ingresado y el que queda por ingresar, (más de dos millones 
de euros) les van a venir muy bien a los actuales gobernantes y aquellos 
que salgan en las elecciones municipales de Mayo del 2015, ahora les 
falta reaccionar y decirle al pueblo, NOS EQUIVOCAMOS, es lo menos 
que deberían de hacer, ¿ustedes creen que lo van hacer? Nosotros se lo 
recordaremos.  MONÓVAR DEBE SABER.

Sentencia favorable 
para Monóvar y para sus 
ciudadanos y ciudadanas     
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Estas son dos palabras que el Partido Socialista va a aplicar a rajatabla 
durante lo que queda de legislatura. Dos palabras de las que se olvi-

dó completamente el Partido Popular en los últimos tiempos. 
Durante el mes pasado el Partido Popular solicitó un pleno con 

diversos puntos. Según los informes técnicos dicho pleno no tenía 
razón de ser porque la mayoría de los puntos a tratar eran ruegos, y 
debían ser presentados en un pleno ordinario en el apartado de ruegos 
y preguntas. Uno de los informes técnicos lo encargó el propio Partido 
Popular a una empresa para justificar, en su día, la anulación de puntos 
de los plenos solicitados por el PSOE, incluso la anulación de plenos 
enteros.

Independientemente de la legalidad de estos informes, cuanto me-
nos dudosa, el Partido Socialista nunca cercenará la democracia como 
hizo el Partido Popular. Esa es la diferencia entre los que creemos en 
ella y los que se valen de ella para sus intereses particulares. Nunca les 
diremos que piden plenos para cobrar, como ellos nos decían a noso-
tros, además con bastante mala educación por parte de los anteriores 
alcalde y portavoz, Salvador Poveda y Lorenzo Lorenzo. Como puede 
ver la ciudadanía todos no somos iguales, como muchos han vendido 
por ahí.

Por otra parte en el último pleno se presentaron los presupuestos 
para el 2014, presupuestos que hacía tres años que el PP no elaboraba. 
En marzo aprobaron los “suyos” por la puerta de atrás, en junta de 
gobierno, después de que el pleno los rechazara por 10 votos contra 7.

El PSOE y el GIM, en el gobierno, presentaron unos presupuestos que 
debido a las partidas que ya gastaron los miembros del PP en los tres 
primeros meses del año, era imposible que coincidieran con los que 
hace dos meses propusimos al PP y que ustedes pueden consultar en la 
pàgina WEB del PSOE. 

Se queja el PP de ocultismo en la aprobación de los presupuestos, una 
soberana contradicción, puesto que todos los datos que manejamos 
ya los tenían ellos de cuando estaban en el gobierno, si exceptuamos 
la sentencia del equipamiento de la piscina municipal (que nos llegó 
después del cambio de gobierno) que nos condenaba a pagar 102.000 
euros y que obligatoriamente había de incluirse en el presupuesto, 
sentencia que ellos conocieron al mismo tiempo que nosotros. Por 
tanto, de ocultismo, nada de nada.

También se quejan de que no consensuamos con ellos los presupues-
tos. Es cierto. Nosotros cuando estábamos en la oposición les pedimos 
que para negociar los presupuestos se debía rebajar la partida de suel-
dos de concejales a lo cual se negaron. Era condición imprescindible 
para negociar, pero para ellos lo imprescindible eran sus sueldos. El 
Bloc aceptó la condición y por eso participó de la negociación.

Al final 10 votos a favor de los presupuestos por 7 en contra.  Justo 
lo contrario que hace dos meses. Democracia se llama eso, y además 
transparencia, puesto que en otras páginas de este Veïnat pueden ver 
ustedes con detalle todas las partidas de este presupuesto. El PP, en 10 
años que estuvo en el gobierno, nunca los publicó. Eso sí fue ocultismo.

Democracia y transparencia Mentiras y engaños

El gobierno de Natxo Vidal y Emilio Orgilés ha empezado su nueva 
andadura como terminaron en la oposición: mintiendo y manipu-

lando a los monoveros. Muchas son las falsedades y mentiras, como 
la rueda de prensa protagonizada por Natxo Vidal para falsear los 
números y cuentas municipales e "inflar" (según Alejandro) la deuda 
del Ayuntamiento de Monóvar para desprestigiar la gestión del Partido 
Popular. Según el gobierno PSOE-GIMV la deuda es de 18.782.826 
€, cifra que es MENTIRA. La deuda municipal a día 20/05/14 era de 
14.800.473 €, ya no porque lo diga el PP sino por los informes de la 
Intervención municipal. ¿Cómo "infla" la deuda para su interés el PSOE 
desde los 14.800.473 €, hasta los 18.782.826€? Incluyendo como deu-
da financiera, es decir, a bancos, las obligaciones pendientes de pago a 
proveedores y la devolución al Estado de unos sobreingresos de 2008 
y 2009, cuando nunca antes se había incluido como tal. Sin embargo, 
no dicen nada de los 8.286.687,54€ que se le deben al Ayuntamiento 
de Monóvar según la liquidación de 2013. ¿Será porque no piensan 
reclamarlos? Si hiciéramos como ellos, tendríamos que decir que la 
deuda existente en estos momentos es de 10.496.139€.

Otra de las mentiras y engaños a las que hemos asistido por parte 
del PSOE-GIMV, han sido los presupuestos municipales para el 2014. 
El PSOE, afirmaba en El Veïnat del pasado mes de Abril que "se acababa 
la dictadura y empezaba un nuevo tiempo en Monóvar". Parece ser 
que ese nuevo tiempo y formas del alcalde Natxo Vidal no son claras 
ni limpias. Mientras en la oposición el PSOE y GIMV reclamaban 
transparencia y diálogo, y mantuvimos con ellos hasta cuatro reunio-
nes durante tres semanas, se les facilitó toda la documentación para 
poder consensuar los presupuestos, ahora en el gobierno Natxo Vidal y 
Orgilés convocan un pleno con sólo un día para el estudio, sin diálogo 
previo y con un folio con dos números como documentación.

Otra MENTIRA ha sido su distinta forma de actuar cuando estaban 
en la oposición y cuando están en el gobierno. Mientras en la opo-
sición, PSOE y GIMV usaban como excusa para votarlos en contra 
haber inflado los presupuestos de ingresos en 180.000€, ahora ellos los 
incrementan en 367.820€ más respecto a su propuesta inicial. Mientras 
en la oposición, Orgilés usaba como excusa para votarlos en contra que 
no estaba a favor de vender patrimonio y que podría ser hasta ilegal, 
ahora mantienen la venta de ese mismo patrimonio. Y mientras en la 
oposición Orgilés y Natxo Vidal reclamaban que con dos concejales 
y el alcalde el Ayuntamiento se podía llevar perfectamente, ahora en 
el gobierno hay cinco liberados, no ahorran ni los 100.000€, ni los 
80.000€ que prometían, sino solo los 31.350 € de sueldo del alcalde, 
que al ser funcionario, solo esta por las mañanas para atendernos y 
cobra su salario que es más elevado e incompatible con otro.

En definitiva, han trasladado el NO X NO al gobierno, rechazando 
nuestras propuestas necesarias para Monóvar, y las votaron TODAS en 
CONTRA. Como la de cambiar el alumbrado del Barrio de Santa Bárba-
ra mediante una subvención, o como el nuevo Mercado que teníamos 
en marcha con excusas burdas para tumbarlo y no hacer nada, o no 
dejar votar la bonificación de la tasa de Licencia de Aperturas, o poner 
en peligro subvenciones, sólo por decirnos que ¡NO XQ NO!
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SABÍA USTED que el rascacielos Empire State Building de Nueva York 
ha sido el edificio de ese tipo que menos tiempo se ha tardado en 
construir. Tardaron 463 días en construir las 102 plantas.
SABÍA USTED que en el país que más coches se fabricaban por los 
años 1960, EEUU, en Detroit llegaron a fabricar en un día 10.000. 
Esto lo ha dicho el corresponsal de una emisora de radio bien pasada 
la madrugada. Pues bien, ahora esa ciudad no fabrica ni uno. Toda 
su industria está parada, "muerta" según dice el corresponsal, y causa 
un impacto tremendo visitarla. También el corresponsal de la misma 
radio en Río de Janeiro ha comentado que esta ciudad que tenía las 
mejores playas del mundo (Ipanema y Copacabana) están un poco 
contaminadas porque  o no funcionan bien las alcantarillas de esta 
ciudad o se ha multiplicado demasiado. El caso es que no están aptas 
para el baño. Total que para los mundiales de fútbol seguramente que 
no estarán en condiciones. La mayoría de hoteles que tiene dejan 
mucho que desear y para el poco tiempo que queda, alguno no se 
podrá inaugurar. Según estos corresponsales, éste es el panorama que 
van a encontrarse los posibles turistas. Mi opinión es que no creo que 
llegue la sangre al río.
SABÍA USTED que por los años 1890/1900 habían en Monóvar 
bodegas de vino, comerciantes de vino, destilerías y una fábrica de al-
cohol. Por esas fechas se celebró una exposición internacional, no sé 
si en Barcelona o en París, a la que acudieron las siguientes firmas de 
Monóvar: "D. Joaquín Calpena, Pérez Verdú Hermanos, Joaquín Ver-
dú, Ramón Gimeno, Pérez Albert y Cia; Demetrio Pérez, Rafael Pérez, 
Vda de Pérez Rico, Luis Verdú, Queremón Alfonso Prats, Estanislao 
Brotons, José Brau, Antonio Caballero, Enrique Cerdá, Pedro Corbí, 
Juan de la Cruz García, Isidro Martínez, José Ochoa, Antoliano Pérez, 
Juan Pérez, Ciro Pérez Payá, Vedasto Verdú, Raimundo Berenguer, 
Domingo Albert, Daniel Mira y José Rius". En total 26 entre bodegas y 
destilerías. Dice el escrito que se trajeron varios premios. Imagínese el 
amable lector el ambiente comercial, vinícola que había en aquellas 
fechas en Monóvar. Ahora sólo hay tres: Salvador Poveda, Primitivo 
Quiles y la Bodega Cooperativa Santa Catalina del Mañán.
SABÍA USTED que en una revista norteamericana dice: "Antes en los 
viajes, se llevaba a la secretaria haciéndola pasar por esposa. Ahora 
con los gastos de representación se lleva a la esposa haciéndola pasar 
por secretaria".
SABÍA USTED que por los años 1942/43, los domingos por la tarde 
algunos chicos de Monóvar de 12/13 años nos íbamos a Elda a subir 
en bicicleta. Había un taller que por una peseta a la hora te alquilaba 
una que podías estar dando vueltas por Elda con tu bicicleta grande o 
pequeña. Después te volvías por el mismo camino andando.
SABÍA USTED que nuestro joven egiptólogo ha dado una conferen-
cia en la Universidad de San Vicente Ferrer de Valencia y otra en la 
Casa de Cultura de Caja Petrel.
SABÍA USTED que en el mes de abril se celebraron en Monóvar tres 
bodas, las tres por lo civil, han nacido nueve y han fallecido ocho, así 
que siguen ganado los nacidos. 

Curiosidades

Ajudes per a empreses, 
comerços i indústries

CONVOCATÒRIES

La Conselleria d'Educació, 
Cultura i Esports ha convocat 

una sèrie d'ajudes econòmiques 
per a les empreses, comerços i in-
dústries, radicats a la Comunitat 
Valenciana, destinades a premiar 
la realització d'activitats de 
promoció del valencià. Aquestes 
ajudes van dirigides a subven-
cionar i premiar la realització 
de projectes de normalització i 
activitats de promoció del valen-
cià realitzades abans del 30 de 
setembre de 2014.

Per a valorar el premi es tindran 
en compte les actuacions rea-
litzades en els següents àmbits: 
visibilitat pública i ús del valencià 
en l'empresa i campanyes publi-
citàries i lloc web en valencià. 
D'aquesta manera, es considerarà 
d'una banda, la sensibilització 
de l'empresa en l'ús del valencià, 
en la retolació, etiquetatge i 
documentació i, d'altra banda, 
es valorarà l'ús del valencià en les 
campanyes de publicitat difoses 
durant l'any.

Pel que fa a les modalitats, 
la convocatòria estableix una 
primera amb un premi a la 
promoció del valencià en l'àmbit 
empresarial amb una dotació 
màxima de 8.000 euros, una 

segona modalitat de premis a 
la promoció del valencià per a 
emprenedors que varien entre 
els 5.000 i els 500 euros, amb 
una dotació màxima de 16.000 
euros, i una tercera modalitat 
per a premis a la promoció del 
valencià per a xicotetes empreses 
i microempreses, dotats també 
amb idèntica quantitat a l'apartat 
anterior.

Per a optar a qualsevol de les 
tres modalitats i a la subvenció 
corresponent, s'haurà de presen-
tar la documentació adecuada 
segons el que s'indica a les bases 
de la convocatòria. Així mateix, 
les empreses podran participar en 
aquelles modalitats per a les quals 
complisquen els requisits però, 
només podran rebre premi per a 
una de les modalitats.

A més, les empreses que resul-
ten premiades en una categoria 
no podran rebre un altre premi, 
en la mateixa modalitat, en les 
quatre convocatòries següents.

El termini de presentació de 
sol·licituds està obert fins al 30 de 
setembre de 2014 i els interessats 
poden rebre tota la informació 
al respecte contactant amb la 
Regidoria d'Indústria i Comerç de 
l'Ajuntament.

La Conselleria convoca ajudes destinades a premiar la 
promoció del valencià en comerços i indústries.
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¿Es cursi escribir sobre la pri-
mavera? Posiblemente sí. Ya 

lo dice Gloria Fuertes: “Eres tan 
cursi hija que no hay por dónde 
cogerte”. Pero estaréis conmigo  
en que es un espectáculo con-
movedor. Los árboles que todo 
el invierno han estado secos y 
leñosos explotan por todos sus 
poros reventando en infinidad 
de brotes verdes y de hojitas 
arrugadas que se pelean por salir 
a la luz.

Los almendros y los cerezos en 
flor anticipan su llegada predispo-
niéndonos a recibirla con ganas. 
Se acabaron los días cortos y las 
noches largas. Los rayos tibios de 
sol van calentando el mediodía 
y en las mañanas frescas o tibias 
son una delicia los paseos por la 
naturaleza, por el campo que va 
tornando sus colores grises por 
verdes cada vez más intensos sal-
picados del colorido de las flores.

Según en qué lugares del plane-
ta pueden correr los arroyos y las 
lluvias ligeras o fuertes preparan 
la tierra para recibir la semilla de 
los agricultores. En nuestra zona 
llueve muy poco, algo en prima-
vera y otoño, por eso se aprecia 
en lo que vale un día de tormenta 
y unas pocas gotas que refresquen 
el ambiente reseco, este año más 
reseco que nunca.

Si queremos ser didácticos 
podemos añadir que el término 
“prima” proviene de “primer” y 
“vera” de verdor. Astronómica-
mente este año ha comenzado el 
jueves 20 de marzo a las 17h 57m 
hora oficial peninsular y durará 
92 días y 18 horas, terminando el 
21 de junio con el comienzo del 
verano.

Los poetas, los pintores, los 
escritores, los músicos o com-
positores, todos le han rendido 
su pequeño homenaje a esta es-
tación que pone tibieza en las 
vidas y produce sentimientos 
cálidos en nuestros corazones. 
Primavera, sinónimo de futuro, 
de renacimiento, de volver a 
empezar; después del frío, de la 
indiferencia, de la apatía, de la 

insensibilidad, vuelve el entusias-
mo, el fervor, el ardor.

“La primavera ha venido, nadie 
sabe cómo ha sido. Ha despertado 
la rama y el almendro ha floreci-
do”, dice Antonio Machado.

Cuantas primaveras han 
pasado por nuestra vida y no 
les hemos hecho ningún caso. 
¿O quizá sí? Nos han sucedido 
cosas que ahora no recordamos. 
Nos gustaría revivir ese tiempo 
pasado inconscientemente, no 
sólo en primavera, en todas las 
estaciones.

Normalmente en la adolescen-
cia y juventud es difícil apreciar 
esta estación en lo que se merece, 
se tienen asuntos más urgentes 
que hacer y pensar, pero en la 
madurez de la vida pocas cosas 
hay tan placenteras. La mirada 
se levanta de los asuntos terre-
nos, se alarga, se prolonga en la 
distancia, es más reposada y ob-
servadora de detalles minúsculos, 
más contemplativa.

Se aplica también el término 
“primavera” a las revoluciones 
que están ocurriendo en los países 
árabes que reclaman democracia 
y mejores condiciones de vida 
para sus habitantes. Se emplea 
esta palabra por la juventud de 
los que han promovido estas 
manifestaciones, la mayoría 
estudiantes, gente con acceso a 
televisión vía satélite e internet. 
Ya hubo una “Primavera de los 
pueblos”, en 1848 en Francia, 
una “Primavera de Praga” que 
trajo un periodo de liberalización 
política en 1968, en fin, mejoras 
en muchos aspectos.

El amor se asocia con la prima-
vera, crece con ella. Dicen que 
los estímulos visuales son un 
poderoso factor en el brote del 
deseo. La influencia de la natura-
leza que nos rodea repercute en 
nuestro interior. Los días soleados 
estimulan nuestros sentidos, nos 
dan ganas de disfrutar y nos 
vuelven más positivos. Renacen 
las esperanzas, reverdecen las 
ilusiones.

¿Cuánto hay de mito o de le-

La primavera

yenda en estas creencias? Opinan 
los psicoanalistas que los mitos 
funcionan como un asidero 
existencial, que nos agarramos 
a ellos para explicar todo lo que 
nos rodea. La primavera es vista 
como lo muerto que renace, li-
gada a lo sagrado y protegida por 
los guardianes de Dios para que 
al hombre no le falte el sustento. 

Los griegos  tienen su expli-
cación en el mito de Deméter y 
Perséfone, diosas que representan 
los poderes de la naturaleza. 
Cuenta Homero que hubo un 
tiempo en el sureste de Europa en 
que reinaba la eterna primavera. 
La hierba siempre era verde y 
espesa y las flores nunca se mar-
chitaban. No existía el invierno, 
ni la tierra yerma, ni el hambre. 
La artífice de tanta maravilla no 
era otra que la diosa de la fecun-
didad de los campos, Deméter (la 
Madre Tierra). Su hija, la hermosa 
Perséfone, es raptada por el dios 
de los infiernos, Hades. El tiempo 
que Perséfone pasa en la tierra es 
tiempo de alegría para las flores, 
que renacen y se abren con 
esplendor y vivos colores. Sin em-
bargo, cuando Perséfone está con 
Hades bajo tierra, se entristecen y 
se cubren con la nieve y el frío del 
invierno.

En esta frase el genial Pablo 
Neruda sentencia: “Podrán cortar 

Fotos: Paqui Limorti.

todas las flores, pero no podrán 
detener la primavera”. 

El poeta uruguayo Juan Cunha 
escribió:“Vine para decir tu 
primavera. Digo para nombrar 
dulce tus aves. Por abrirte las 
flores que tú sabes. Para hacerte 
de todas la primavera".

¡Qué más se puede decir! 
Silencio, observemos y dejemos 
penetrar las emociones en nues-
tro corazón.

 Paqui Limorti Aracil.
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